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Chlumecký masopust
Vážení spoluobčané, sousedé, přátelé,

každou volbou je společnost rozdělena. Přejme si slušnost,
demokracii a dobrou náladu. Volba pana prezidenta nás ne-
dělí na vítěze a poražené. Stále žijeme v jedné zemi a v jed-
nom městě, tak ať se tu máme dobře.

Snad tomu přispějeme zkušebním provozem umělé plo-
chy na bruslení. Led nám sice úplně nenahradí, ale alespoň

pro děti je to příjemné zpestření prázdnin, školní výuky i od -
poledního sportovního vyžití. Dospělí se baví Masopustem
v Loretě. S průvodem, zábavou a ochutnávkou masných i pe -
kařských výrobků z dílny SŠTŘ Nový Bydžov. Pro seniory je

otevřen další semestr Virtuální univerzity 3. věku v Městské
knihovně. Příjemný čas lze strávit i v divadle. Koncert ZUŠ
patřil k povedeným akcím. Pochvalu posílám všem vystupu-
jícím, pořadatelům a organizátorům dění v našem městě.

Na setkání se starosty z okolních obcí jsme probírali mi-
mo jiné i projekt propojení cyklostezkami od severu k jihu.
Pro nás to znamená hlavně úsek od Fajnparku do Pamětní-
ku. Městem povedou cyklopruhy, kde ostatní doprava nesmí
cyklistu ohrozit. Tam, kde komunikace není dostatečně ši-
roká, signalizují řidičům piktogramy častý výskyt jezdců na
kole. Značení je připravováno v ulicích 9. května, Nádražní
a Vrchlického. Dále pak s rekonstrukcí komunikací Kozel-
kova, Rooseveltova a výhledově i přes nebo okolo náměstí.

Ředitelství silnic a dálnic ČR podalo podnět k Magistrátu
města Hradec Králové, ke stanovení místní úpravy provozu
na silnici II/611, II/327, III/32736, II/323, II/324 v k.ú. Chlu-
mec nad Cidlinou, Nové Město, Roudnice a Hradec Králové.
Důvodem je místní úprava provozu v rámci omezení tranzitní
nákladní dopravy na silnici vedoucí od Hradce králové přes
náměstí na Prahu. Cílem návrhu je zamezení nadměrného
zatížení od těžké tranzitní nákladní dopravy nad 12 tun, kte -
rá s ohledem na vysokou intenzitu způsobuje soustavné po-
škozování vozovek nižších tříd a dále nadměrně zatěžuje

SLOVO STAROSTY



n Schvaluje uzavření smlouvy o dílo na akci „Stavební
úpravy budovy čp. 115 v areálu ZŠ, Smetanova ulice, Chlu-
mec n. C.“ s Ing. arch. Zima Jan, Chlumec nad Cidlinou IV,
Fügnerova 263, IČO: 15589854.
n Schvaluje zařazení historického znaku města a jeho he-
raldicky adekvátní vzorové kresby ve vektorovém formátu do
žádosti o registraci znaku v Registru komunálních symbolů
Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky.

VÝPIS Z USNESENÍ 
7. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 23. 1. 2023

Rada města:
n Schvaluje žádost pana **** ve věci pořádání posvícení
na pozemcích města Chlumec nad Cidlinou u koupaliště
včetně ulice Na Hatích od 17. 10. do 24. 10. 2023 za cenu
40.000,00 Kč a složení kauce ve výši 5.000,00 Kč s tím, že
25.000,00 Kč bude uhrazeno do pokladny města do kon -
ce září 2023 a druhých 20.000,00 Kč před konáním posví -
cení.
n Schvaluje podání žádosti o zařazení komunikací a chod -
níků dle předloženého seznamu (bod 2 podkladů OSMI pro
7. RM) do sítě místních komunikací. 
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení 15/102/22, záměr
umístění základnové stanice veřejné radiotelefonní stanice
sítě CETIN a.s. „26571 HKCHK, Chlumec nad Cidlinou“ včet -
ně přístupové komunikace, kabelu nn a optického kabelu
na pozemku parc. č. 1080/1 a kabelu nn na pozemku parc.
č. 1081/1 to vše v k.ú. Chlumec nad Cidlinou za podmínek
daných v žádosti. Cena nájmu bude navyšována po dobu
nájmu o inflaci. 
n Bere na vědomí nabídku činností a aktivit registrované
sociální služby Náš Slunovrat, provozované Institutem zdra-
votně-sociálních služeb, z.ú.
n Schvaluje Rámcovou smlouvu o dílo s firmou Tiskár-
na Didot, spol. s r.o., Brno-Líšeň, Líšeň, Trnkova 2944/119,
IČO: 60723921.
n Neschvaluje návrh Česká pošta, s.p. na zrušení dodej-
ny v Chlumci nad Cidlinou, Kozelkova 402.
n Schvaluje přijetí účelového daru od Kovoplast Chlu-
mec nad Cidlinou, a.s. (IČO: 60108606) ve výši 50.000,00 Kč
zřízenou příspěvkovou organizací Základní škola, Chlumec
nad Cidlinou, okres Hradec Králové.
n Nereflektuje na nabídku konzultace ve věci účasti
města v dotačním programu pro obce – Královéhradecký
kraj – Cestovní ruch 2023 (Vybudování a pořízení dopro-
vodné infrastruktury – technického zázemí pro elektrokola –
nabíjecí stanice).
n Schvaluje připojení se k mezinárodní kampani „Vlajka
pro Tibet“ dne 10. března 2023.
n Schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 362/61
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou o výměře 100 m2 za cenu
1.000,00 Kč z důvodu dočasného umístění vývrtku obsahu-
jícího slín z geotermálních vrtů na dobu od 25. 1. 2023 do
24. 2. 2023 na základě žádosti VERA, spol. s r.o., Praha 6,
Vokovice, Lužná 716/2. 

VÝPIS Z USNESENÍ 
4. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

konaného dne 1. 2. 2023

Zastupitelstvo města:
n Bere na vědomí aktuální informace fy Šindlar s.r.o. ve
věci protipovodňových opatření a ukládá starostovi v této
věci dále jednat. 
n Schvaluje uzavření Dohody o partnerství ve věci poří-
zení projektové dokumentace na stavbu „Cyklostezka Ko-
lesa – Lučice“ (Dobrovolný svazek obcí POCIDLINSKO,
IČO: 04822986 se sídlem čp. 75, 503 63 Nepolisy x město
Chlumec nad Cidlinou) s investičním příspěvkem města ve
výši 305.635,75 Kč. 
n Bere na vědomí žádost OC REINPO Eight s.r.o. o od-
stoupení od žádosti o koupi části pozemku parc. č. 820/1
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou. 
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení 10/22/21, podmín-
ky koupě pozemku parc. č. 2417 v k.ú. Chlumec nad Cidli-
nou dle předložené informace společnosti Správa železnic,
státní podnik. 
n Schvaluje uzavření Dohody o zrušení a vypořádání po-
dílového spoluvlastnictví a prohlášení vlastníka budovy
čp. 793 v Družstevní ulici, Chlumec nad Cidlinou IV.
n Schvaluje prodej části pozemku parc. č. 882/5, ostatní
plocha o výměře 1.518 m2 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou dle
zákresu **** s cenou 400,00 Kč/m2 a úhradu části nákladů
ve výši 455.400,00 Kč, vynaložených kupujícím na zpevnění
cesty na pozemku parc. č. 1421/1 v k.ú. Chlumec nad Cid-
linou podél areálu ALWIN a v lese směrem na Lišickou.
n Schvaluje záměr nabytí pozemku parc. č. 687/18, ostat-
ní plocha, ostatní komunikace o výměře 79 m2 v k.ú. Chlu-
mec nad Cidlinou a ukládá odboru správy majetku a inves-
tic v této věci dále jednat. 
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení 13/23/21, 19/29/22
a 18/30/22, uzavření Dodatku č. 1 ke SMLOUVĚ o zřízení
předkupního práva, zákazu zcizení a zákazu zatížení věci ne-
movité (Tělocvičná jednota Sokol Chlumec nad Cidlinou, Chlu -
mec nad Cidlinou IV, Kozelkova 26, IČO: 70829659 x město
Chlumec nad Cidlinou). 
n Schvaluje poskytnutí daru ze Zdravotního fondu měs-
ta Chlumec nad Cidlinou pro děti a mladistvé ve výši do
25.000,00 Kč **** (příspěvek na osobní pomůcky pro ****), ve
výši do 36.000,00 Kč **** (21.000,00 Kč na nákup přístroje Mo -
tomed a 15.000,00 Kč na rehabilitace pro ****) a ve výši do
52.700,00 Kč ****é (na cestovné do speciální školky a ****).
n Schvaluje Strategický plán prevence kriminality města
Chlumec nad Cidlinou na období 2023–2028.
Schvaluje podání žádosti o dotaci na kamerový systém
v rámci Programu prevence kriminality Ministerstva vnitra
a ukládá radě města uzavřít smlouvu s administrátorem. 
n Bere na vědomí zápis č. 2 z jednání Osadního výboru
Lučice a ukládá starostovi jednat o možnosti odhlučnění
dálnice a fy „Best“. 
                                                         Jana Jelínková
                                                         asistentka starosty
**** skrytá informace dle zákona číslo 101/2000 Sb., 
o ochra ně osobních údajů
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VÝPIS Z USNESENÍ 
6. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 9. 1. 2023

Rada města:
n Schvaluje uzavření Smlouvy o budoucí smlouvě o zříze-
ní věcného břemene a dohodu o umístění stavby č. IV-12-
-2025372/SoBS VB/2 (HK, Chlumec n. C. p.č. 420/3,4 knn)
mezi městem Chlumec nad Cidlinou a ČEZ Distribuce, a.s.,
IČO: 24729035 za cenu 3.880,00 Kč + DPH.
Schvaluje záměr pronájmu části pozemku parc. č. 1387/14
v k. ú. Chlumec nad Cidlinou pro realizaci stavby č. IV-12-
-2025372/SoBS VB/2 (HK, Chlumec n. C. p.č. 420/3,4 knn)
s minimální cenou 6.210,00 Kč.
n Schvaluje navýšení jednotkových cen za služby posky-
tované v oblasti svozu separovaného odpadu pro rok 2023
pro firmy FCC Česká republika, s.r.o. (IČO: 45809712) a Ma-
rius Pedersen a.s. (IČO: 42194920) vždy ve výši 5 %.
n Schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na realizaci
akce „Chodníky a komunikace Chlumec nad Cidlinou 2022“
(konečné vyúčtování za práce neprovedené dle smlouvy o dí -
lo) se společností IZOTRADE s.r.o, Praha 6, Veleslavín, Kře-
nova 438/7, IČO: 28368509.

n Schvaluje, v návaznosti na usnesení 28/3/22, uspořá-
dání putovní venkovní výstavy „Paměti národa“ na Klicpe-
rově náměstí v Chlumci nad Cidlinou během měsíce dubna
letošního roku. 
n Schvaluje pronájem kluziště na měsíc únor nebo bře-
zen 2023 dle nabídky GLICE CZ, s.r.o., Brno-Komín, Komín,
Urbánkova 789/20, IČO: 29189641.
n Schvaluje přijetí daru příspěvkovou organizací Školní
jídelna Chlumec nad Cidlinou od společnosti WOMEN FOR
WOMEN, o.p.s. Praha na základě žádosti ze dne 2. 1. 2023
(stravné pro 29 žáků zařazených do projektu Obědy pro děti
na období 2. 1. 2023 až 30. 6. 2023). 
n Schvaluje Dohodu o zrušení smlouvy o budoucí smlou-
vě o zřízení věcného břemene čj. 59805/2016-025 se spo-
lečností České dráhy, a.s. (IČO: 70994226). 
n Schvaluje úhradu nákladů do výše 5.000,00 Kč (oprava
venkovní trampolíny, basketbalového koše a dokoupení hra -
ček do dětského koutku) na základě žádosti Osadního vý-
boru Pamětník.
n Schvaluje Dohodu o partnerství se Společná CIDLI-
NA, z.s. (IČO: 26662779) pro účely realizace projektu „Ko-
munitní Společná CIDLINA I“.
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okolí emisemi, hlukem, prachem a otřesy. Návrh slouží k ome -
zení zbytné nákladní dopravy a zvýšení bezpečnosti provozu
na pozemních komunikacích v dotčených městech a obcích.
Dopravní značení je instalováno s dokončením na jaře letoš-
ního roku. Kontrola dodržování omezení je dále na policii.

Dalším tématem jsou sociální služby. Již nyní funguje te-
rénní či pobytová pečovatelská péče zajišťující pomoc senio -
rům mimo domovy důchodců. Využít lze nejen v pracovní dny,
ale po domluvě na telefonu 731 186 412 i večer nebo o ví -
kendu. Rozšíření zázemí je spojeno s dostavbou Říhova do-
mu na konci letošního roku pro denní stacionář. 

Rada města odmítla návrh České pošty na přestěhování
zaměstnanců zajišťujících doručování zásilek z provozovny
v Chlumci nad Cidlinou do objektu pošty v Novém Bydžově.

Nově spuštěný platební portál na webových stránkách
města umožňuje úhradu poplatků z pohodlí domova pla-
tební kartou nebo z bankovního účtu.

Zamýšlená výstavba třetího nákupního centra za kruho-
vým objezdem směrem na Prahu je nyní odložena pro nezá-
jem developera. Naopak stavba vysílače pro vylepšení mobil-
ního signálu v prostoru nádraží je v očekávání stavebního
povolení. Zastupitelstvo města schválilo prodej tří parcel za
stavebninami a jedné v Mládežnické ulici formou dražby s vy -
volávací cenou 2 700 a 2 500 Kč za m². Více o podmínkách
prodeje najdete na úřední desce.

Společně se starostou Sboru dobrovolných hasičů Mi-
chalem Bereščákem jsme ocenili za práci a dlouholetou čin-
nost pro naše město pány Josefa Bečku, Jiřího Končického,
Václava Zborníka, Milana Kozáka a Václava Hanuše. Zároveň
jsme poděkovali hasičům z výjezdové jednotky za obětavost
a nasazení při nehodách, požárech a dalších činnostech za-
jišťujících bezpečnost.

Mgr. Vladan Kárník, starosta města

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MÌSTA
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ření školní jídelny, kuchyně a třeba i výtah do družiny nebo
vylepšení technického zázemí pro pracovní činnosti. 

Dále řešíme zkapacitnění základní školy, protože máme
v tuto chvíli už obsazení tříd na hraně. Nad budovu prvního
stupně bychom proto měli nadstavět nové patro, to vychází
zatím jako nejlepší řešení. S tím je ale spojené i sportování
a stravování. Budeme muset přemýšlet, jak to vzdělávání dětí
dostat do parametrů, které budou do budoucna potřeba –
v souvislosti s tím, že dětí bude přibývat. Je to spojené s vý-
stavbou v oblasti ulice Boženy Němcové, na Skalce i s plá-
novanou výstavbou na Krašově. Rádi bychom město pláno-
vaně rozvíjeli, ale má to své limity a je to spojené s občanskou
vybaveností. 

Co se týče oken na škole, byla schválena jejich opra -
va, nikoli kompletní výměna. To bylo z finančních dů-
vodů?

Ano, protože těch oken, a většina je velkých, je na škole
asi 120 a výměna by řádově stála 50 a více milionů. Oprava
oken vyjde cca desetkrát méně. A škola nepotřebuje jen vy-
měnit okna, ale také elektroinstalaci, zkapacitnění, školní
jídelnu, kuchyň, šatny... Bavíme se o tom, že ta budova by
potřebovala celkově odvlhčit, řešíme přístup do školy, tedy
i Smetanovu ulici. Těch věcí k vylepšení je v ZŠ spoustu a my
bychom jako řádní hospodáři měli přidat na všechno. Když dá -
me jenom na okna, tak nebudeme mít na ostatní. 50 mil. Kč
je opravdu velká částka, více než rozpočet města na jeden rok
na investice. Takže buď uděláme okna a nic jiného, nebo se
budeme snažit jít do kompromisů a řešit víc věcí najednou,
které jsou ve městě třeba. 

S tím souvisí i multifunkční využití sokolovny. Jak to
v současnosti s její opravou vypadá?

Tělovýchovná jednota Sokol Chlumec nad Cidlinou žá-
dá o dotaci Národní sportovní agenturu, ta investice je řá-
dově kolem 50 mil. Kč. Je to opět obrovská částka. Ta budova
se dá opravovat buď po částech – topení, rozvod vody, kana-
lizace, elektřiny, plášť budovy, nebo se dá při jednom bourání
zrekonstruovat celá. Ale opět je to o penězích. O podporu
z Národní sportovní agentury se žádá opakovaně, ale bohu-
žel z různých důvodů se zatím neuspělo. 

Snažíme se uspět i na jiných dotačních titulech. Těch po -
bídek, které sháníme, je široké spektrum. Mám tu teď více
projektů (opravy v základní a mateřských školách, zkapacit-
nění základní, mateřské školy a zázemí pro volnočasové akti-
vity, přestavba mostu v Lučicích, kanalizace v místních čás-
tech, komunikace a chodníky, oprava koupaliště, obměna
kamerového systému, veřejného rozhlasu a zbytku osvětlení
ve městě), pro které hledáme podporu v letošním roce, a další
máme rozpracované na příští léta. Nákladově se blížíme mi-
liardě korun, a to není, že bychom si vymýšleli nesmysly. Jsou
to věci, které by Chlumec s jeho místními částmi opravdu
potřeboval. Takže netvrdíme, že to nejde, ale snažíme se,
aby se to postupně nějakým způsobem dařilo a žilo se nám
tu společně jen lépe. 

U sokolovny se tedy čeká na dotaci. Ale v případě, že to
nepůjde jinak a ta budova bude směřovat k zavření, protože
se stále čeká, zda tam nedojde k nějaké havárii, tak je tam
možnost provozuschopnost podpořit přímo za souhlasu za-

stupitelstva bez dotace. Ale je to o penězích, prioritách, kom-
promisech.

Dále jsi zmiňoval investice do městských bytů, zdra-
votního střediska a požární zbrojnice. Mohl bys při-
blížit, o co konkrétně se jedná? 

Teď děláme trochu nepopulární krok, a to, že zvedáme
nájemné v městských bytech. Ale stále jsme hluboko pod trž-
ním nájemným v Chlumci nad Cidlinou a nájemné držíme
na přijatelné míře. Rádi bychom postupně renovovali byty,
například ve Smetanově ulici řešíme v bytech celkovou vý-
měnu oken. Řeší se také obměna systému vytápění, výměny
kotlů, kde dosloužily. Při opuštění bytu se byt samozřejmě
rekonstruuje. A další význačnou věcí je odvlhčení dvou domů
v ul. 9. května. Už na to máme projektovou dokumentaci,
ale je to zase o tom, na co budeme mít peníze v rozpočtu. 

Ve zdravotním středisku je nezbytné po výmalbě vymě-
nit zářivky a zrenovovat sociální zařízení, aby se provoz blížil
21. století. Víme, že každá koruna tam vložená bude dobře
vynaložená pro celou veřejnost. V hasičské zbrojnici by mě-
la doznat letos oprav podlaha a fasáda – plášť budovy. Ne-
bude se zateplovat, ale v podstatě jen opravovat. 

Plánovaná je i oprava křižovatky Pražská – Kozel-
kova. Jakým způsobem?

Prvotně byla myšlenka vyměnit semafory, protože už do-
sloužily a nejdou naprogramovat. Nejsou to inteligentní se-
mafory, takže buď fungují, nebo nefungují. Na to byla navá-
zaná dotace, u které jsme zjistili, že jsme schopni opravit
i částečně chodníky, protože v nich bude vedeno elektrické
spojovací vedení. Ta oprava je až k budově spořitelny, kde
je projektován další semafor, který by měl s tím prvním sema-
forem komunikovat a reagovat na to, když děti chodí do školy. 

Bohužel se mění i křivky chodníků a komunikací. Jsme
zvyklí na stávající šířku přechodů, ale pokud je obměňujete,
musí splňovat normy a být užší. Určitě se nás pak lidé budou
ptát, proč je chodník široký a silnice úzká. Bohužel musíme
vyhovět předpisům. V tuto chvíli čekáme na stavební povole -
ní a také jestli dostaneme dotaci ze Státního fondu dopravní
in frastruktury, protože ten projekt je hodnotou kolem 12 mil. Kč.

Co přechod u budovy ZUŠ? Plánujete tam nějaký
udělat, nebo je to neřešitelné?

Řešit jde všechno. Ale otázkou je jak a za jakou cenu.
Dlouhodobým problémem je, že tam děti nemají nejkratší
cestu, kudy bezpečně přejít. Přechody pro chodce jsou tam
vybudovány o kousek dál, ale chápu, že děti prostě nepůjdou
přes most za budovu ZUŠ, aby přešly přes přechod a vra cely
se zpátky. Bohužel v minulosti tady bylo postaveno parkoviště
Penny v prostoru, kde bychom třeba teď využili nějakou od-
počinkovou zónu kolem morového sloupu. Parkoviště má
Penny v pronájmu řádově na 50 let, takže jsme omezeni tím,
co tam můžeme a nemůžeme. Je to v křižovatce, navíc tam
vyjíždějí hasiči, takže při nejkratší trase tam ten přechod vy-
myslet nejde. Zadali jsme studii dopravnímu expertovi, který
zkusí vymyslet něco, co by tam doporučil. Ať by to byl třeba
zvýšený pochůzný povrch – můžete si to představit třeba ja-
ko takovou bouli. Takže řešení hledáme, ale je otázka, jestli
bude rozumné a bude přínosem.

Jsi starostou už víc jak čtvrt roku, jak se ti starostuje?
Je to hodně odlišné od tvé předchozí zkušenosti co-
by místostarosty?

Určitě je to náročnější a intenzivnější, pokud chci odvá-
dět dobrou a poctivou práci. A přestože se o úkoly mohu ně-
jakým způsobem dělit s týmem lidí, za což jsem vděčný, tak
to zásadní stejně zůstává na starostovi – rozhodnout, roz-
dělit, zařídit, vyřešit, připravit. Oproti místostarostování je to
náročnější jak časově, tak v odpovědnosti.

Co složení nové rady města, jak zatím hodnotíš spo-
lupráci s radními?

Jsem moc spokojený, že je tu zastoupení lidí ze všech hnu-
tí a stran. Myslím, že je to fajn, protože nikdo nemůže říct, že
u toho nebyl, a vzdát se zodpovědnosti. Navíc jsou to inte-
ligentní lidé a mají chuť něco tvořit. Samozřejmě je otázka,
jak kdo jaké oblasti rozumí. Třeba s místostarostou Lubošem
Suchánkem jsme si výborně sedli a s dalšími lidmi jsem se
na radě i v životě setkával roky předtím, takže podle mě spo-
lupracujeme dobře. Je samozřejmě otázka přístupu k jednot-
livým problémům, ale o tom ta demokracie je, že každý má
svůj názor a je třeba si ho obhájit a prosadit.

V lednovém čísle jsi ve svém úvodním slově vyjme-
noval hlavní priority města na tento rok. Ráda bych
se na ně zeptala blíže. První věcí, kterou jsi zmínil,
je rekonstrukce Říhova domu. V jaké to je teď fázi
a kdy se předpokládá jeho otevření?

V současnosti se bourací práce přeměnily na stavební
práce, opravují se vnitřní i vnější části domu. Naposledy jsme
řešili fotovoltaiku, kterou jsme se rozhodli nakonec kvůli ná-
kladům na vícepráce, únosnosti a orientaci střechy neod-
souhlasit. Jinak fotovoltaiku řešíme ve městě na veřejných
budovách s přímým využitím – mateřské školy, základní ško -
la, jídelna, knihovna, koupaliště, fotbalové tribuny a další
budovy, které pro to mají využití. Dokončení stavebních pra -
cí má být v Říhově domě v září letošního roku, předpoklá-
dáme vybavení nábytkem, zkušební provoz, kolaudaci. Plné
otevření se plánuje od začátku roku 2024, ale může to být
i dříve. 

Měl jsem nedávno sezení s panem Šimečkem – ředitelem
Střediska sociálních služeb o.p.s. a chceme celkově pečova-
telské služby více propagovat, aby lidé, kteří o to mají zájem,
věděli, že i mimo domovy důchodců mohou využívat těchto
služeb. Ať už to je domácí péče, terénní péče nebo služby
přímo v budově pečovatelské služby na Krašově u Olešnice.
Pan Šimeček dokonce nabízel, že mohou po domluvě fun-
govat jak o víkendech, tak v podvečer, což si myslím, že je
fajn pro lidi, kteří tu péči opravdu potřebují. 

V Říhově domě je plánován denní stacionář – ráno svého
blízkého přivezete a odpoledne vyzvednete, dostane tam

najíst, bude tam nějaká aktivizace a základní péče. Navíc
tam je víceúčelový sál, který ale provozně musí samozřejmě
splňovat podmínky dotace, takže to nebude bohužel tak jed-
noduché, že bychom ho mohli ihned nabídnout veřejnosti
k pro nájmu. Je tam moštárna a kanceláře, plus šatny, sociál -
ní zázemí a v předpolí bude parkování a odpočinková zóna.
Plánuje se zde vysázení jabloní, aby to bylo spojeno s pomo-
logem Říhou. Vedli jsme tu dokonce diskuzi, že by to měly
být staré ušlechtilé odrůdy, ale to se přiznám, že nevím, jestli
se povede. A také jak to bude se sklizní jablek, protože ty
stro my budou mezi lavičkami. To uvidíme, jak ten systém
zafunguje.

Když zmiňuješ tu výsadbu stromů, zaznamenala jsem
právě negativní reakce na to, že byla skácena lípa
před Říhovým domem. 

Je pravda, že se vždycky pohoršujeme nad tím, že kácí-
me strom, ale že náhradou jiné vysadíme, o tom se už tak
nemluví, to je ohromná škoda. Kácení je plánováno, schva-
lováno. My se potýkáme s tím, že nám stromy ve městě stár-
nou. Je názor, že starší stromy, které ohrožují okolí spadem
větví nebo kmene, by neměly patřit do centra. A je přirozené,
že je vyměníme. To samozřejmě není pro všechny přijatelné,
protože ten strom má nějakou hodnotu, stáří, kvalitu. A je
to vždycky velice citlivé. Ale třeba obnova aleje u hřbitova,
která se z půlky vyměnila za nové lípy, proběhla, myslím, ve-
lice hezky a v jeden měsíc bylo vykáceno a hned zasazeno.
Obecně ve městě stromy víc sázíme, než kácíme. Když se po-
díváte za druhý kruhový objezd na Prahu, tam je alej sázená
u příležitosti vítání občánků, je tam malý ovocný sad višní,
třešní, slivoní. Myslím, že tam bude část města, kde bude
možnost do budoucna tu plochu navštěvovat i dětmi, které
tam budou třeba jednou chodit na rande nebo s rodinou. Ale
bohužel víme i o problémech v Kozelkově ulici, kde okrasné
třešně – sakury postupně stárnou, chřadnou, usychají. Takže
v plánu je i to, že je v budoucnu obměníme.

Když jsme u té Kozelkovy ulice, pojďme rovnou k dal -
šímu bodu, který jsi zmínil ve svém lednovém úvod-
níku, a to je základní škola, u níž jsi psal o vylepšení
prostor pro sportování dětí ve velké tělocvičně. Tím
je myšleno co?

Realizujeme záměr v hodnotě asi deseti milionů korun
včetně podpory státu tělocvičnu opravit. Je tam dlouhodobě
problém s podlahou, která se nedá brousit, nedá se renovo-
vat a je potřeba ji vyměnit. Je s tím spojené i to, že zatéká stro-
pem, takže se bude izolovat i střecha, obálka, je tam nové
elektrické vedení a svícení. Takže těch věcí je tam vícero. Ale
my neřešíme jen tělocvičnu, ale celou školu, kdy dalšími pro-
jekty jsou oprava oken na staré budově včetně zastínění či
výměna elektroinstalace včetně podhledů a osvětlení, rozší-

Zeptali jsme se…
…starosty města

Vladana Kárníka



Ten byl odborně proveden a muž si od hlídky vykole -
doval po kutový blok za znečištění veřejně přístupného
objektu.

 6.  Hlídka přijala oznámení o poničené silniční vegetaci
v majetku města. Na místě byla zkontaktována majitel -
ka nemovitosti, před kterou se trávník nacházel. Ta hlíd -
ce oznámila, že trávník pravděpodobně poničili řeme -
sl níci, kte ří v jejím domě něco opravovali. Slíbila, že
trávník uve de do původního stavu, což se při další kon-
trola potvrdilo.

 7.   Čtyřnohé tulačce překazil její výlet občan města, který
ji úmluvou za piškotek odchytil a předal strážníkům. Ti
zjistili majitele, který si malou zablácenou neposedu ještě
ten den odvedl zpět domů.

 8.   Ostrůvek na přechodu pro chodce zkřížil cestu nepo-
zornému řidiči. Ten se mu nestihl vyhnout a poničil ho.

Sám na místo přivolal hlídku PČR. Hlídka městské po-
licie byla na místě dřív, zjistila totožnost muže a celou
věc poté předala dopravní policii.

 9.  V ulici Podě bra dova bylo na le zeno dámské jízdní kolo
s nápisem Olpran. Jelikož bylo volně pohozeno v trávě,
přijala jej hlídka do ztrát a ná  le zů. Majitel se mů že při -
hlásit na slu žeb ně měst ské policie.

10.  Oznámení přijaté těsně před koncem pracovní doby
vždy potěší. Obzvlášť, když se jedná o mladíky ve věku
13 let, kteří se rozhodli, že nechtějí platit za svůj nákup.
Strážné, která měla chlapce z předchozích návštěv v pro -
dejně již vytipované, se podařilo je odchytit a předat hlíd-
ce MP. Ta zjistila jejich totožnost a rodiče si je museli vy-
zvednout na služebně městské policie. Celá věc byla

oznámena pří-
slušnému or gá -
 nu k dalšímu
ře šení.

11.  Mladý chunde-
latý pár, který
moc rád podni -
ká pěší túry po
katastru města,
byl opět zasta-
ven na své ces-
tě za svobodou
a hlídkou pře -
dán zpět do ru -
kou majitele. 

Městská policie Chlumec nad Cidlinou 
řeší opakovaně 

přestupky při parkování na chodnících, 
zelených pásech, v křižovatkách 

a v nesouladu 
s dopravním značením a legislativou.

Nebezpečný je i pohyb na jízdních kolech 
po chodnících. 

Odkládání odpadu mimo určená místa 
je monitorováno a postihováno.

Snahou je město čisté a bezpečné 
pro nás pro všechny. 

UPOZORŇUJEME OBČANY NA ZVÝŠENÝ 
DOHLED A POSTIH!

Souhrn činnosti MP za měsíc leden 2023:
50x  oznámení – žádostí od občanů

15x  sankcí přestupků v dopravě

24x  výzva k podání vysvětlení

8x  součinnost s PČR 

2x  doručení písemností, soud, správní orgán, města

0x  přestupková komise

6x nálezy a hledané věci

93x  kontrola katastru města a integrovaných obcí se za-
měřením na dodržování veřejného pořádku, vyhlášek
města (pití alkoholu na veřejnosti), výskyt osob bez
domov. Dohled nad autobusovým terminálem a vla-
kovým nádražím včetně vnitřních prostor z důvodu
možného výskytu osob bez domova. Preventivní do-
hled na ZŠ o velké přestávce z důvodu výskytu kou-
ření žáků v prostorách školy (namátkově). Analýza
městského kamerového systému pro potřeby MP, PČR
a dalších složek.
 Zajištění chodu voleb a kontrola volebních místnos-
tí MP na volbách prezidenta republiky. Spolupráce
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Jak je to v současnosti s novými pozemky pro byd-
lení ve městě? 

Jedna z možností je využít pozemky na Skalce. My jsme
v minulosti byli trochu napadáni s tím, proč do toho město
neinvestuje samo. Ale město není developer a má už jenom
na vstupu plus 21 procent DPH, takže bychom na tu výstav-
bu dopláceli jednu pětinu víc. Navíc nejsme odborníci a mu-
seli bychom zaměstnat člověka, který by se tomu věnoval. Tak-
že jedna z možností je zakoupit pozemek v ceně bohužel
2990 Kč/m2 na Skalce. Zastupitelstvo by mělo také odsou-
hlasit dražbu tří pozemků za stavebninami PRO-DOMA, kte -
ré jsou zasíťované a připravené a u kterých je vyvolávací ce-
na 2700 Kč/m2. A další pozemek je v Mládežnické ulici,
kde je vyvolávací cena 2500 Kč/m2 z důvodu delšího vedení
sítí. Samozřejmě tam budou podmínky, za jakých lze poze-
mek koupit, aby to nebylo na spekulaci, aby tam bylo trvalé
bydlení a lidé tam chtěli stavět – ne, že teď koupí, ale postaví
až možná někdy v budoucnu. 

Další možností je bytová výstavba soukromého sektoru.
V některých bytech se již bydlí, další jsou realizovány. Město
plánuje síťování parcel na Krašově, ale v tuto chvíli bojujeme
s odvodem dešťových vod. Myšlenka byla, že jednoduše sve-
deme vodu do Cidliny. Jenže ta zdánlivě jednoduchá trubka
stojí 20 mil. Kč. A pokud bychom to chtěli řešit poldrem, kte-
rý by buď vysychal, nebo vodu odváděl do nižších spodních

vrstev, tak tam hrozí znečištění ropnými látkami z komuni-
kace. Bohužel výpar není až tak značný a podkladní vrstvy
tam jsou takové, že vodu spíš zadržují, než že by ji propouš-
těly. Hledáme proto řešení, máme ohledně toho jednání na
VAKu, a uvidíme, co se nám podaří dojednat. Není to úplně
jednoduché tu vodu odtamtud dostat a parcely zasíťovat, tak-
že nechci nic slibovat.

Ještě na závěr dvě otázky: Blíží se jaro, na co se těšíš
ty osobně? A dal sis do nového roku nějaké před-
sevzetí?

Těším se na jaro, na sluníčko. Teď je brzy tma, chodím do
práce za tmy, často i z práce za tmy. S jarem se těším, že se
dostanu víc ven a víc mezi lidi. 

A ohledně předsevzetí – obecně bych chtěl žít tak nějak
líp. V tom smyslu, aby se i lidem tady kolem lépe žilo, aby-
chom tu špatnou náladu, která někdy vládne ve společnosti,
dokázali změnit v tu dobrou. Abychom uznávali hodnoty
jako slušnost a demokracii a abychom se po různých volbách
nedělili na vítěze a poražené, na přátele a nepřátele. Abychom
fungovali jako jedno město, jedna společnost i přes to, že má-
me různé názory a dokážeme si je obhájit. A abychom i ty
druhé, jiné názory dokázali přijmout bez toho, abychom se
navzájem očerňovali nebo hledali spor.

Ptala se Hana Živná

 1.  Vzhledem k tomu, že rekonstrukce radnice téměř dosáh -
la svého finiše,
upo zorňujeme
občany, že se
služebna měst-
ské policie pře-
stěhovala zpět
z budovy tech-
nických služeb
na své původ ní
místo na rad ni -
ci. Najdete nás
tedy opět ve
spodním patře
městského úřa -
du (při vstupu
z náměstí vpra   -
vo na konci
chodby).

 2.  Na telefon MP bylo přijato oznámení o znečištěné ko-
munikaci. Hlídka po prověření oznámení zjistila, že se
jedná o komunikaci před novostavbou, kde se nacházel
majitel, který hlídce sdělil, že dokončuje navážení ma-
teriálu a poté komunikaci ihned uvede do původního
stavu. Následnou kontrolou bylo zjištěno, že je komuni-
kace skutečně uklizená.

 3.  Volně pobíhající malý pejsek, který byl oznámen hlídce
městské policie, nenechal nic náhodě. Před příjezdem
hlídky, která prohledávala uvedené místo i okolní ulice,
kde pejsek pobíhal, se velice vychytrale utíkal schovat
domů a tam dělal poslušného mazlíčka. To mu ovšem
neprošlo před ostřílenými strážníky, kteří jeho útěk „na-
práskali“ majitelům a ti se pokusí do budoucna jeho
útěkům zabránit.

 4.   Vodovodní potrubí se rozhodlo pozlobit majitele domu
právě ve chvíli, kdy na jeho uzávěru v ulici stálo vozidlo
a nebylo možné se k němu dostat. Proto majitelé zavo-
lali na pomoc hlídku městské policie, která zjistila pro -
vo zovatele vozidla a požádala ho, aby s vozidlem ne -
pro dleně přeparkoval. Ten na místo poslal svého bratra,
a tak bylo neštěstí v podobě vyplaveného domu zabrá -
něno.

 5.  Nádražní hala je často centrem „zábavy“. Nyní byla hlíd-
ka v podvečerních hodinách přivolána z důvodu, že se
zde má nacházet zraněný a zřejmě podnapilý muž. Po
příjezdu hlídky vypadala čekárna tak, jako kdyby se zde
odehrála scéna z hodně krvavého hororu. V hlavní roli
byl hlídce dobře známý návštěvník nádraží a ve vedlejší
roli figurovala lahev peprmintky. Hlídka poskytla muži
první pomoc, ale jelikož jeho tržná rána na ruce potře-
bovala odbornější zásah, byla na místo přivolána ZZS.
Hala byla ve stavu, který vyžadoval mimořádný úklid.

Ze služební knihy městské policie
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s městskou knihovnou, rozvoz vyřazených knih na
určená místa. Kontrola přerostlého stromoví ve spo-
lupráci s TS. Zajištění veškerých kontaktů k pojistné
události při poškození chodníku města pro TS. Pří-
prava prezentace na besedu se žáky ZŠ Chlumec nad
Cidlinou v rámci prevence kriminality.

Dále běžná administrativa – denní činnost, vyhotovení roz-
pisu služeb, docházek strážníků, uzávěrky služebního vozid-
la a roční uzávěrky, evidence nálezů, oznamování přestup-
ků, atd.

Městská policie
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Svozy separovaného odpadu
na rok 2023

– popelnice 120 litrù

PLASTY (žlutá)
DRUHÁ středa v měsíci:

(8. 3., 12. 4., 10. 5., 14. 6., 12. 7., 9. 8., 
13. 9., 11. 10., 8. 11., 13. 12. 2023)

PAPÍR (modrá)
TŘETÍ středa v měsíci:

(15. 3., 19. 4., 17. 5., 21. 6., 19. 7., 16. 8., 
20. 9., 18. 10., 15. 11., 20. 12. 2023)

Bc. Ladislava Zemanová
referentka správního odboru

§Veškeré oděvy – dámské, pánské, dětské (nepoško ze né
  s fungujícími zipy).
§Obuv – nepoškozená a v párech.
§Kabelky, batohy (pouze nepoškozené a s funkčním zi pem).
§Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky.
§Přikrývky, polštáře a deky (pouze péřové).
§Záclony, závěsy.
§Látky (minimálně 1 m2, nedávejte od řezky a zbyt   ky látek).
§Knihy.
§Menší elektrospotřebiče (i nefunkční).
§Domácí potřeby – nádobí bílé i černé, sklenič ky – vše 
  nepoškozené.
§Hračky – nepoškozené a kompletní. 

Věci zabalené do igelitových pytlů či krabic, 
aby se transportem nepoškodily, lze odevzdat
na Městském úřadě v Chlumci nad Cidlinou.

20. dubna 2023                   8.00–17.00 hod.

VĚCI, které NELZE VZÍT:
§  ledničky, televize, počítače a jinou elektroniku,    
    ma  tra  ce, koberce
§  nábytek, jízdní kola a dětské kočárky
§  znečištěný a vlhký textil

Sbírka bude předána do Diakonie Broumov

TERMÍN UZÁVÌREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo       Datum uzávěrky      Datum vydání

3/23        čtvrtek      2. 3.             čtvrtek    23. 3.
4/23        čtvrtek    30. 3.             čtvrtek    20. 4.
5/23        čtvrtek      4. 5.             čtvrtek    25. 5.



svoji celoživotní tvorbu byl v roce 1963 jmenován národním
umělcem.

Mnozí z naší starší generace si pamatujeme jeho velký
panoramatický obraz v kreslírně chlumecké školy „Porážka
lidu selského v r. 1775“, který je dnes umístěn v zasedací síni
chlumecké radnice.

Vincenc Beneš byl rovněž jmenován čestným občanem
města Chlumce nad Cidlinou a jeho jméno nese také jedna
z chlumeckých ulic.

Za obec Lišice MVDr. Václav Kvasnička
Za rodinu malíře PhDr. Jiří Beneš
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V neděli 22. ledna uplynulo 140 let ode dne, kdy se v ne -
daleké obci Lišice narodil do rodiny rolníka Františka a Fran -
tišky Benešových významný český malíř Vincenc Beneš.

Při této příležitosti zástupci obce Lišice navštívili vyše-
hradský hřbitov v Praze, kde uctili památku svého čestného
občana a položili věnec na hrob jeho posledního odpočin-
ku. Pietní vzpomínce byli přítomni i přímí potomci jeho ro-
diny. Toto setkání i následné společné posezení u kávy ožive-
né vzpo mínkami na jubilanta proběhlo v přátelském a milém
ovzduší.

Zazněly citáty z Mistrových vzpomínek na rodnou obec
a na anabázi po francouzských bojištích našich legií po 1. svě -
tové válce. Tam byl vyslán s malířem Otakarem Nejedlým, aby
pro Památník osvobození na Vítkově zachytili ještě v syro-
vém stavu válkou zohyzděnou a vylidněnou krajinu.

V počátcích své tvorby byl Vincenc Beneš ovlivněn ku bis -
 mem, po letech dalšího hledání nalezl svůj osobitý a ne za mě -
 ni telný výraz v květinových zátiších a krajinných motivech.
S jeho velkoplošnými plátny památných českých míst se mů -
žeme setkat v malém foyer Národního divadla v Praze. Za
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Slovo šéfredaktorky
Vážení čtenáři, vítám vás u druhého letoš-
ního čísla chlumeckého periodika. Leden,
který máme právě za sebou, byl velice zvlášt -
ním měsícem, hlavně co se počasí týká. 

V jeho první části měli milovníci sněhu a zimních rado-
vánek vůbec smůlu. Je to sice docela smutné, ale člověk
si už nějak poradí. Hůř je na tom příroda! Málokdo si
ale uvědomuje, že i člověk je její součástí a že případné
přírodní nesrovnalosti se odrazí i v jeho životě. Teploty 
v tuto dobu připomínaly spíš příjemný podzim nebo už
nastávající jaro. Druhá polovina měsíce ukázala, že Pa-
ní Zima se ještě své vlády nevzdá. Alespoň na horách
napadl tolik toužebně očekávaný sníh a všichni milov-
níci zimních sportů mohli vyrazit a užívat si zimních ra-
dovánek.
Daleko významnější událostí byla dvoukolová volba
prezidenta republiky. Ve volební komisi pracuji mnoho
let a můžu říct, že takovou volební účast nepamatuji. 
A to je dobře. Ať už občané volili jakéhokoliv kandidá-
ta, bylo vidět, že je tato věc velmi zajímá. Nejdůležitější
je voleb se účastnit. Sice to není naše povinnost, ale
jedno z nejdůležitějších práv, které je třeba využít. A ta
nás letos opravdu překvapila a hlavně potěšila. Množ-
ství lidí, kteří k volbám přišli, svědčí o tom, že nám, Če-
chům, není lhostejný osud naší země v dalších letech.

Propagace a volební kampaně byly velkolepé, televizní
debaty občas ze strany některých aktérů až nechutné,
ale podle mého ovlivnily stejně pouze část obyvatel. Ně-
kteří měli jasno hned od začátku. Mezi tyto voliče patřili
všichni členové naší rodiny, kteří mají volební právo. Po-
kud žijeme v našem státě aktivním životem, sledujeme
situaci u nás i ve světě, nemůže nám být osoba budoucí
hlavy státu lhostejná. Jak volba dopadla, už dnes všich-
ni víme. Velmi se mi líbila slova nového prezidenta, že
žádní voliči nebyli poraženi a že by nám všem, bez ohle -
du na to, koho jsme volili, neměl být lhostejný další vý-
voj naší krásné země. Vím, že někteří z nás vkládají do
nové hlavy státu velké naděje a že ne vše se hned po-
daří, ale já osobně mám velikou radost, že se Češi po
dlouhé době zase semkli a že u nich zvítězilo to lepší
v nás. Zase jsem po delším čase byla hrdá na to, že
patřím mezi ně.
V souvislosti s předchozími řádky mě velmi oslovil pří-
spěvek slovenského novináře. Samo Marec napsal: „Tady
je přiznání: česká hymna je nejlepší. Ta naše, sloven-
ská, je vlastně zhudebněná předpověď počasí. A polovi-
na lidí navíc zpívá špatný text. Zvedáme v něm pěsti 
a připravujeme se na bitvu. Chystáme se na vzestup,
ale – ja ko vždy – ještě chvíli počkáme. To platí téměř 
o všech hymnách: boj za svobodu se v nich buď chystá,
nebo už byl úspěšně vybojován, často v nich teče krev,
nebo se říká, že by bylo dobré, kdyby tekla. Kromě toho
se v hymnách občas uvádějí důvody, proč je daná země
lepší než ostatní. Zkrátka to nejsou zrovna přátelské
skladby.
A co vy, Češi? V hymně říkáte, že se rozhlížíte po své ze-
mi. Vidíte, že voda teče, vítr fouká, květiny kvetou a že
je to všechno hezké a v pohodě. Myslím, že to není nej-
horší přístup…“
Tak ať se nám tu pěkně žije, ať nezapomeneme na ty
krásně hektické dny konce ledna 2023. To nám všem
ze srdce přeje

Mgr. Milena Komárková

Jubileum akademického malíøe 
Vincence Beneše

Košíkářství
patří mezi nejstarší
řemesla, jež v pod-
statě v nezměněné
formě přetrvává až
do dnešní doby. Ko -
šíkářství je dokon-
ce starší než výroba
keramiky. Své kouz -
lo neztratilo ani pro
dnešní společnost.
První košíky byly jen
neumělou sple tí vět -
viček. Jakmile se ale
zrodila základní ple -
tařská tech nika, ko -
šíkářství se stalo
ne zbytnou součástí
kaž dé společnosti.
Před příchodem mo -
derních materiálů
sloužily košíky ja -

Stará øemesla – KOŠÍKÁŘSTVÍ
øemeslo, které inspiruje, rozvíjí jemnou motoriku a tøíbí mozek

Košíkářské výrobky
Košíkářské vrby u Žehuňského rybníka 

v Choťovicích



V sobotu dne 11. 2. 2023 proběhl historicky první velký
masopust v novodobé historii města Chlumec nad Cidlinou.
Byl to v podstatě jakýsi průzkum, jaký bude o tuto akci zá -
jem. Realita však předčila všechna očekávání. V průvodu šlo
téměř 100 masek s doprovodem cca 45 muzikantů ze ZUŠ,
celkově dosáhl průvod až 400 osob. Loretu, kde masopust -
ní průvod končil, navštívilo okolo 1000 lidí. Již z uvede ných
čísel je zřejmé, že v našem městě je o tento typ kulturní ak -
ce velký zájem a byla by škoda v tom ne pokračovat. 

Myšlenka na konání velkého masopustního průvodu
v Chlumci nad Cidlinou vznikla již dříve na základě ohlasů po
„nultém“ ročníku, který členové otužileckého klubu ESKI -
MO uspořádali v únoru roku 2022. Kvůli opatřením proti Co -
vidu se jednalo pouze o komorní akci bez propagace s cel-
kovým počtem 11 masek. Při plánování letošního ročníku
jsme oslovili město Chlumec nad Cidlinou v čele s panem
starostou. Jelikož město chtělo již dříve uspořádat zabijač-
kové hody v Loretě, ale stejně jako v našem případě vše zma -
řil Covid, došlo k logickému spojení masopustního průvodu
se zabijačkovými hody a pan starosta nad celou věcí převzal
záštitu.

V průběhu příprav jsme komunikovali s místními spol-
ky a organizacemi, zda by neměly zájem se do průvodu za -
pojit, což aktivně učinily Country baby, Divadelní soubor
Klicpera a Četnická stanice Chlumec nad Cidlinou. Rov-
něž bylo třeba vyrobit velké množství nových masek, zde
velký kus práce odvedla paní učitelka Viera Chrtková a je -
jí žáci z výtvarného oboru, kteří tvořili krásné tradiční ma-
sopustní masky: bábu s nůší, kobylu, Slaměného, velkou že -
nu – kterou uváděly v život děti z dramatického oboru, dvě

velké hlavy ženy a muže a spoustu dalších masek na obli -
čej. Téměř do poslední chvíle nebyl znám možný rozsah
ce lé akce, postupně bylo nahlášeno okolo 50 masek do
maso pustního průvodu zejména z uvedených spolků. Velký
zájem o účast se projevil mezi hráči Dechového orchestru
ZUŠ Chlumec nad Cidlinou, kdy pan ředitel Jan Svoboda
uvedl, že se dobrovolně přihlásili téměř všichni. 

Začátek masopustního průvodu byl u chlumeckého
koupaliště, kde přítomné pohostil otužilecký klub ESKI-
MO. Kolem půl desáté se prostor parkoviště zaplnil a bylo
zřejmé, že je o akci opravdu velký zájem. Průvod masek
poté za veselého hudebního doprovodu vyrazil na náměstí,
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ko levné a lehké obaly na cokoliv. Proutěné zboží se po uží -
valo pro sklizeň a skladování, jako kolébka i rakev, pro
bydle ní, po dávání jídla i vody. Košíkáři vyráběli potřeby pro
šermíře, rybáře, lovce nebo krejčí. Košíky se dodnes pletou
ručně na celé zeměkouli. Stroje na pletení košů se ne-
osvědčily. Kvalita a krása koše závisí stále ještě především
na šikovnosti košíkáře. Styl, dezén a tvar košíkářských vý -
robků je ovlivňován především materiálem, který v dané ob -
lasti roste. 

V českých zemích se dnes nejčastěji používá vrbové
proutí nebo pedig, který se k nám dováží z tropických ob-
lastí jihovýchodní Asie. Jedná se o vnitřní část stonku rata-
nové liá ny. Někde se dodnes vysazují celé vrbové plantáže,
aby byl dostatek vhodného materiálu vždy po ruce. Dalšími
materiály jsou bambus, rákos, orobinec, sláma nebo
loubky, což jsou naštípané proužky dřeva. Používají se i ra-
fie, získávané z listů palmy nebo ratan, což je liána palmy. 

Že už v pravěku vznikaly první košíkářské výtvory, do-
kládají nálezy různých předmětů. Na území Egypta byly na-
lezeny koše, jejichž stáří se odhaduje na 10–12 tisíc let. V čes -
 kých zemích se také nalezly doklady košíkářství z pravěku.
Z období Velkomoravské říše byly v Mikulčicích nalezeny
zbytky rybářských vrší na odchyt ryb. Košíkářským řemes-
lem se už dají nazvat vyplétané stavby v dávné minulosti,
protože ho svojí technologií připomínají. Kolmo postavené
kůly se vy plé taly proutím a pak byly z obou stran omazává -
ny jílem. Tato technika se při stavbě domů nebo drobných
hospodářských staveb u nás uplatňovala ještě v počátku
20. století, jako i pro  plétané ploty. Dnes jsou proutěné ploty
zase populární.

Ke košíkářství se v posledních letech vracíme stále častěji.
Je spíš koníčkem než řemeslem jako takovým. Na různých
trzích si můžete koupit spoustu krásných výrobků z proutí
ke všemožným účelům. Pokud jste aspoň trochu šikovní,
zkuste začít tvořit sami! Existují různé košíkářské kurzy,
které vás seznámí s materiálem na pletení, vysvětlí základní
techniky a pak se společně pustíte do pletení výrobků. Také
se můžete naučit uplést třeba košík podle internetu nebo
kniž ní publikace. V chlumecké knihovně si lze vypůjčit za-
jímavou knihu Košíkářství od autorů Sue Gabriel a Sally
Goymer, Košíkářův rok od Barbory Hrdinové a Blanky Svo -
bodové a další tituly. V nich se mimo jiné dočtete, jaké ná-

stroje a pomůcky takový košíkář potřebuje. Kleště, kladívko
a nůž jsou asi základní výbavou. Používá se ale i šídlo, zbi-
ják (železo na stlou kání prutů), žabka (ohnutý nůž) nebo
různé formy, které pomáhají udržet tvar při pletení.

Určitě vás práce s proutím bude bavit a vaše radost z ho -
 tového díla bude odměnou za trpělivost a snahu. Je před vá-
mi ještě mnoho zimních večerů, které vyplníte užitečněji než
u počítačů nebo u televize. Třeba si naplánujte večer s ná-
zvem „Plete celá rodina“.

Dnes je okolo nás stále méně zručných košíkářů a sta-
rých mistrů, kteří lásku k řemeslu získali od svých předků
a kteří by mohli předat své zkušenosti dalším generacím. Aso -
ciace košíkářů dělá vše možné pro to, aby řemeslo vzkřísila
dříve, než bude příliš pozdě.

Na závěr ještě pár informací:
v Muzeum košíkářství v Morkovicích – Slížanech na

Kroměřížsku nabízí ukázky nejrůznějších košíkářských
výrobků od košů až po demižóny nebo cestovní kufry. Po-
kud nemáte cestu tímto směrem, navštivte internetový
portál http://muzeummorkovice.webk.cz.

v Jak uplést čarodějnické koště nebo velikonoční po -
mlázku? Na www.abicko.cz vám poradí!

Dnes pøidáváme soutěž pro děti:

Napište, čeho se tento obrázek týká. Stačí odpovědět struč -
ně, žádné slohové práce psát nemusíte.

Odpověď zašlete na mailovou adresu terezka tep la@se -
z nam.cz do 24. března 2023. Nezapomeňte uvést vaše
jméno!

Ze správných odpovědí vylosujeme jednoho výherce,
který obdrží zajímavou cenu! Jeho jméno zveřejníme v Chlu-
meckých listech č. 4, které vyjde 20. dubna 2023.

Příští měsíc už pozveme všechny nedočkavce na
první jarní cyklovýlet!

Zdroje:
internet
Gudrun Sulzenbacherová, Zapomenutá řemesla a život na
venkově
Sue Gabriel, Sally Goymer, Košíkářství
Barbora Hrdinová, Blanka Svobodová, Košíkářův rok

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš
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V košíkářské dílně

CHLUMECKÝ MASOPUST 
BYL OPRAVDU MASOVÝ
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kde ho nejprve u firmy Železářství Mareš pohostily Country
baby, a poté zcela zaplnil prostor u chrámu svaté Voršily.
Zde podle tradice požádal Laufr (vedoucí maškary) staros-
tu města o povolení maškarní obchůzky. Pan starosta Vla-
dan Kárník s mírným apelem na dodržování pořádku vše
povolil, předal maškaře klíč od města a také velké (molita -
nové) prase pro hodování. V té době již opravdu masový prů -
vod se následně přesunul do ulice Kozelkova, kde u firmy
Trafika a Víno u Poskočilů čekalo další pohoštění, a poté
do spěl ke svému cíli v Městském muzeu Loreta. Zde trvalo
dlouhé minuty, než se mohutný průvod včetně davu diváků
vtěsnal dovnitř. Starosta města zde všechny přivítal a po krát -
ké zdravici ředitele SŠTŘ Nový Bydžov se ujal slova Laufr.
Svéráznou až rozvernou lidovou slovesností pobavil přítom -
né a vynesl ortel nad darovaným čuníkem, který byl poté
symbolicky sťat s představením postupu tradiční zabijačky.
Molitanové prase bylo naprosto věrnou kopií opravdového
a mistrně ho zhotovila paní Helena Krátká. Tím celý maso -

pustní průvod skončil, následovalo hodování a živá hudba.
Celá událost byla poté vyhodnocena v Pivovaru U Vacků,
který pro masopustní příležitost uvařil pivní speciál.

Nutno podotknout, že masky a maškarády byly během
celého průvodu veselé, tančily nebo se jinak radovaly a také
hromadně výskaly. V průvodu bylo možné také spatřit i ži-
vého osla, který táhl povoz. Pro zajímavost doplňuji, že ten -
to osel účinkoval v pohádce Tajemství staré bambitky 2. 

Mé poděkování patří všem kolegům otužilcům, městu
Chlumec nad Cidlinou, SŠTŘ Nový Bydžov, Městskému mu -
 zeu Loreta v čele s paní Helenou Krátkou, dále naší ZUŠ
v čele s panem ředitelem Janem Svobodou, též Vieře Chrt -
 kové z výtvarného oboru. Poděkování si rovněž zaslouží
Coun try baby, Divadelní soubor Klicpera, Četnická sta ni -
ce Chlumec nad Cidlinou, Železářství Mareš, Trafika a Ví-
no u Po skočilů a všichni ostatní, kteří se zapojili nebo se
přišli podívat.

Za Eskimo Chlumec Josef Ulrich
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Necky z Vrbice
Máme za sebou první Chlumecký masopust, který skon -

čil na nádvoří Lorety. Průvodu se zúčastnilo tolik lidí, že to
myslím zaskočilo i samotné pořadatele. Do Lorety dopu to -
valo asi sto krásně vyvedených masek hýřících barvami a do -
provodilo je 956 osob v civilu, které jsme při vstupu do mu -
zea pečlivě spočítali. Všem do kroku hrál orchestr ZUŠ pod
vedením Honzy Svobody. Naštěstí se do Lorety všichni vešli.
Perné chvilky ale zažívali učitelé a žáci SŠTŘ (Střední škola
technická a řemeslná v Novém Bydžově) oboru řez ník a cu -
krář, kteří se snažili uspokojit všechny nakupující. O jejich
výrobky byl takový zájem, že fronta stála ještě dřív, než za-
čali prodávat. Nadšení vzbudilo také předvádění staročeské
zabijačky, kterého se výborně zhostil pan Radomír Beněk
za úžasné pomoci Vlaďky Marešové, která se k řeznické prá -
ci stavěla tak bravurně, že jsem chvíli pochybova la, jestli je

kadeřnice. Kolem řeznických necek se točila tak jistě, jako
by to dělala denně!

A tady už se dostávám k vysvětlení názvu mého článku.
Vzpomínám si, že když jsem v létě roku 2020 dostala do mu -
zea soubor předmětů z domu č. 16 ve Vrbici, které nám da -
roval kamarád Mirka Uchytila, byli jsme všichni nadšeni hlav -
ně z řeznických necek. Už tehdy jsme se v kanceláři starosty
shodli na tom, že by bylo pěkné udělat staročeskou zabijač -
ku v Loretě. Nápad nezapadl a vše bylo již tehdy domluve -
no s řeznickým učilištěm v Chlumci nad Cidlinou. Plánovali
jsme prodej učňovských výrobků na nádvoří Lorety v kuli -
sách dobových řeznických předmětů. Bohužel nám akci těs -
ně před uskutečněním přerušil Covid. Po třech letech se tedy
tento nápad povedlo dotáhnout do konce, a navíc ho propo -
jit s nápadem nadšené party otužilců, kteří zorganizovali vel -
kolepý průvod masopustních masek. Takže kruh se uzavřel
na nádvoří Lorety, kde necky z Vrbice po fiktivní zabijačce ješ -
tě posloužily dětem jako kolíbka.               Helena Krátká

KLICPERŮV DŮM

9. března         Beseda s účastníky Dakaru
čtvrtek              Zveme vás na charitativní akci s výtěžkem
17.00 hod.         věnovaným Zdravotnímu fondu města Chlu -

mec nad Cidlinou pro děti a mladistvé.
                        CZech Samurais účastníci Dakaru přije-

dou až k nám Olga Roučková a Ondřej
Martinec na podiu Dakaru a také Klicpe-
rova domu.

                        Spolužáci z gymlu – šéf stavební firmy
Ondřej Martinec a starosta města Vladan
Kárník o věcech vážných a úsměvných.

                        Velký sál
                        Vstupné: zdarma

10. března       Asterix a Obelix: Říše středu
pátek                Kino
18.00 hod.         Píše se rok 50 př. n. l. Za devatero horami

a devatero řekami… Tedy velmi, velmi dale -
ko od malé galské vesnice, kterou tak dob-
ře známe, leží země zvaná Čína. Zde pro-
radný generál, bažící po moci, právě zajal
a uvěznil čínskou císařovnu. Režii pátého
dobrodružství dvou nezdolných Galů dostal
na starost Guillaume Canet, který se sou -
časně ujal i role Asterixe. Jeho nemotorné-
ho přítele Obelixe tentokrát ztvárnil Gilles
Lellouche.

                        Žánr: dobrodružný, komedie
111 minut         Vstupné: 100 Kč

13. března       Karel Svoboda: 
pondělí             Šťastná léta

CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
BŘEZEN 2023

Rezervace e-mail:  klicperuvdum@chlumecnc.cz
                               knihovna@chlumecnc.cz

Předprodej: Turistické informační centrum Chlumec n. C., v budově městské knihovny, 
Jungmannova 61, Chlumec n. C., po–pá dle otevírací doby Turistického informačního centra.

Pokladna Klicperova domu je otevřena vždy hodinu před představením dle stávajícího programu.

Rezervace on-line: http://klicperuvdum.koupitvstupenku.cz
Rezervace tel.: 602 717 410, 777 486 698, 

po–pá 8.00–16.00 hod.
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10.00 hod.         Kino – promítání nejen pro seniory
                        Život českého hitmakera Karla Svobody

plní dodnes přední stránky novin, ale i přes-
to je stále obestřen tajemstvím. Jako jeden
z mála českých hudebních skladatelů do-
kázal se svou hudbou dobýt srdce poslu-
chačů po celém světě. V roce 1968 složil
hit Lady Karneval, s nímž Karel Gott uchvá   -
til publikum na festivalu v brazilském Rio
de Janeiru, a oba Karly znal náhle celý
svět.

                        Žánr: Dokument
95 minut           Vstupné: 100 Kč

22. března       Novecento
středa               Divadlo
19.00 hod.         Městské divadlo Mladá Boleslav
                        Na samotném počátku roku 1900 našel

starý námořník na zaoceánském parníku
v krabici od citronů nemluvně. Zřejmě jej
tam nechal nějaký zoufalý cestující třetí třídy.
Nalezenci začali říkat Lemon, tedy Citron.
Citron na té obrovské lodi objevil v restau-
raci první třídy klavír, usedl k němu a pono-
řil ruce do bílých a černých tónů a rázem
vznikla legenda o „Devatenáctset“. Legenda
o zázračném klavíristovi.

                        Jediný herec, jeden vynikající klavírista, di-
váci doslova na dosah ruky a společně sdí-
lený skvělý příběh – to jsou ingredience,
kte ré činí z této inscenace zážitek, který si
nesmíte nechat ujít.

                        Režie: Pavel Khek
                        Hrají: Radim Madeja, Jakub Šafr j. h.
                        Vstupné: 420 Kč/ 340 Kč

24. března       Velryba
pátek                Kino
19.00 hod.         Lidé jsou úžasní. Tento nakažlivý optimis-

mus je superschopností Charlieho. Vidí v li -
dech jen dobro a v nás tak probouzí empatii.
Téměř tří set kilový osamělý učitel, ztvárně-
ný miláčkem publika Brendanem Frase-
rem, se snaží najít cestu zpět ke své dceři
Ellie (Sadie Sink). Pod tíhou vlastních trau -
mat se jen složitě vyrovnává s minulostí,
uzavřel se ve svém bytě, stresové situace ře-
ší přejídáním, ale na půdorysu svého třípo-
kojového bytu je majákem dobra pro sebe
i své okolí.

                        Žánr: drama
117 minut         Vstupné: 120 Kč

26. března       Světový den divadla
neděle               Navštivte chlumecké divadlo a nahlédněte 
14.00 hod.         do zákulisí.
                        Vstupné: zdarma

30. března       Ocenění  
                   reprezentantů města
čtvrtek              Velký sál
17.00 hod.         Vstupné: zdarma

SOKOLOVNA

4. března         8. ročník 
sobota            Volejbalového plesu
20.00 hod.         K poslechu a tanci zahraje kapela  
                        Bylo nás pět
                        Vstupné: 180 Kč

18. března       Odyssea – rockový bál
sobota               předprodej vstupenek online: 
20.00 hod.         www.hzproduction.cz nebo
                        v obchodě Hračky – dárkové zboží Chlu-

mec nad Cidlinou, paní Vondrušková

                                                       Veronika Vejrová, 
                                                       Klicperův dům

Herečku 
VERO NIKU ARICHTEVU
jsem po   žádala o krát -
 ký rozhovor několik dní
před uvedením divadel-
ní in scenace BENÁTKY
POD SNĚHEM. 

Divadelní představe-
ní v pátek 3. února 2023
vidělo v Klic perově domě
193 diváků.

S jakými pocity, myšlenkami
a očekáváními jste vstoupila
do roku 2023?

S vděkem za rok 2022. I přes
to všechno, co se děje ve světě, pro
mě to byl moc hezkej rok. Vlast ně
jako každej, co se mi narodil syn.
Člověk najednou zjistí, že spou -
sta věcí je nepodstatnejch. A taky
to, že se už nikdy nevy spím. ☺

Jinak doufám, že tenhle rok
se nám podaří dokončit 170 let
sta rý dům, který jsme s mužem
před lety koupili. Na to se těším
moc.

Od premiéry hry Benátky pod
sněhem uvedené Pantheon
production uplynuly více jak
tři roky, byla premiéra něčím
neobvyklá?

Myslím, že to byla klasická pre -
miéra. Nervozita, očekávání, jak
se to bude líbit, parťáctví v týmu
a nakonec i spokojení diváci.

Francouzský autor Gilles Dy -
rek píše moderní komedie,
využívá nadsázky, v textu je
vtipný. Jak se Vám role Patri-
cie studovala a hraje?

Měla jsem k tý roli respekt od
začátku. Hodně z textu, který je
z většiny taková hatmatilka, tak-
že se v ní blbě improvizuje. Je tam
hodně míst, kdy musím svůj ak-
tuální postoj k situaci zahrát be-
ze slov. Tak, aby to bylo pro divá-
ka jas né. Z toho jsem měla taky
trochu obavy, ale z úspěchu a ob -
líbenosti této hry soudím, že se to
snad povedlo.

S Jaromírem Noskem v roli Christophera
tvoříte mladý pár, jakým je na jevišti part -
nerem?

Občas nepředvídatelným. Já si na to chvilku mu -
sela zvykat. Nejsem typ herce, který rád improvizuje.
Necítím se v tom tolik svobodná. Takže vlastně díky
Mírovi se to učím a je to super. I to, že na sebe slyší -
me a umíme se vzájemně na jevišti zachránit.

Který výstup ve hře v roli Patricie je pro Vás
nejnáročnější?

DIVADELNÍ SEZONA 2023
Rozhovor s herečkou Veronikou Arichtevou

PRODEJ POZEMKŮ SKALKA I POKRAČUJE
SPOLEČNOST STING investiční fond, a.s. nabízí další pozemky pro rodinné domy v lokalitě SKALKA I. 

Výměry pozemků a cena
V této etapě prodeje mohou zájemci vybírat z 10 parcel s výměrou od 608 m2 až po výměru 1056 m2

v ceně 2.990,‐ Kč za 1 m2 včetně DPH. 

Informace k projektu
Výstavba inženýrských sítí v lokalitě SKALKA I byla ukončena v roce 2022. Projet výstavby je v ko‐
nečné fázi. V roce 2023 budou dokončeny stavební objekty sadových úprav a poslední vrstvy ko‐
munikací a příjezdových cest. 

Které inženýrské sítě budou přivedeny k pozemku:
pozemky v lokalitě SKALKA I budou napojeny na:
§ vedení elektrické energie zakončené pojistnou skříní s hodnotou hlavního jističe 25 A, 
§ splaškovou kanalizaci zakončenou kontrolní šachtou umístěnou za hranicí každého pozemku
§ veřejný vodovod zakončený přípojkou vody ve vodoměrné šachtě za hranicí každého pozemku
§ rozvody datové sítě umožňující připojení pro telefonní a datové služby INTERNETU
Komunikace budou odvodněny dešťovou kanalizací a bude vybudováno veřejné osvětlení. Příjez‐
dové cesty uvnitř lokality budou provedeny vč. sjezdů na každou parcelu.

Zájemci mohou kontaktovat zástupce investora pro prodej na níže uvedeném kontaktu: 
STING investiční fond s proměnným základním kapitálem, a.s.
Michal Orliv
Tel.: 724 620 124
E‐mail: michal.orliv@rksting.cz



Učení textu mi zatím nedělá žádné potíže. Tím myslím,
že se texty učím snadno. Nicméně při zkoušení Novecenta
se mi stalo, že po nějaké době (cca 15 stránek) mi mozek vy-
pověděl službu. Blackout. Odmítl pracovat. Nejenže jsem si
nemohl vzpomenout na nějaké slovíčko, já nedal dohromady
větu, netušil jsem o čem mluvím, proč... prostě tma. Konec.

Naštěstí to bylo před Vánocemi a my jsme se režisérem
Pavlem Khekem dohodli, že si dáme několikadenní pauzu.
To zafungovalo.

Ztvárnění role lodního trumpetisty Tima Tooneye
Vám přineslo Cenu Thálie. Je tato role vrcholem Va-
ší dosavadní divadelní kariéry?

Já doufám, že mě čeká ještě mnoho vrcholů. Ale jestli No-
vecento má být tím jedním jediným, tak jsem za něj nesmírně
vděčen. Za Jakuba Šafra, Pavla Kheka, Lenku Smrčkovou
a vůbec celý tým. Byla a je to úžasná jízda!

Váš kolega na jevišti Jakub Šafr pronese jen několik
vět v roli geniálního pianisty Novecenta, hraje však
ojedinělým způsobem hudbu, která zvýrazňuje celý
příběh. Jakub Šafr je jedním z nejlepších našich jaz-

zových a swingových klavíristů, Vy zase patříte mezi
nejžádanější a nejvýraznější divadelní herce. Co mů -
že od vás obou chlumecký divák očekávat a zároveň
s vámi oběma zažít?

Slibovat nic nechci. Myslím, že jsme postavili pevné  a funk -
ční základy a zbytek (střechu, zdi, vybavení interiéru....) to
už je na samotných divácích. Oni to představení spoluvy-
tváří. Aniž by se o to bůhvíjak snažili.

Doufám ale, že to bude hezký večer. Těším se na něj!

Pravidelně přinášíte smích, radost a naději do ne-
mocnic jako zdravotní klaun. Jak se cítíte v této roli
s červeným nosem?

To, že mě tihle úžasní lidé vzali mezi sebe, si upřímně
považuji. Obdivuji a vážím si jednoho každého z nich. Bude
to možná znít pateticky, ale jsem šťastný, že jsem zdravotní
klaun!!!

Děkuji za Vaše odpovědi a velice se těšíme na Vaše vy-
stoupení.
                                       Veronika Vejrová, referentka
                                       Klicperův dům

Rozhovorem s her-
cem Městského di-
vadla v Mla dé Bole-
slavi Radimem Ma-
dejou vás zveme na
inscenaci Novecento
(1900), kterou uvi dí -
te v Klic perově do mě
ve středu 22. břez -
 na 2023. Radim Ma -
deja je držitelem
Ce ny Thálie za nej-
lepší mužský čino-
herní herecký výkon za roli Tima Tooneye v této
hře.

V lednu 2023 uplynulo osm let od premiéry. Co se
změnilo ve Vašem hereckém projevu během této
doby?

To je spíš otázka
na klavírního mistra
Jakuba Šafra, nebo
mistra světel Lukáše
Vopravila. To jsou ak -
 tivní účast ní ci společ -
né plavby naší lodi, na
které se celý příběh
odehrává.

Já sám si netrou-
fám hodnotit, co se
změnilo na mém he-
reckém projevu. Blíží -
me se, ale ke 130. re -
príze, takže jakýsi po-
sun bude.

Jste přes dvě hodi -
ny na jevišti, ztvár -
ňujete mnoho po-

stav (hlavního vypravěče, kapitána, lodníků, kabare -
tiéra a další), které odlišujete buď drobnou změnou
kostýmního zna ku, hlasem či pohybem. Co vyžaduje
a jak je náročné střídání těchto poloh?

To jsou pro herce žně, když může střídat polohy a bě-
hem krátké chvíle sehrát různé postavy, které spolu někdy
i komunikují. S jakýmsi nadhledem, odstupem.

Je to taková klauniáda a to já rád.
Samozřejmě to vyžaduje maximální soustředění, abyste

v hromadě textu nezabloudili. Hrajeme v docela svižném
tempu a některá slovní spojení, leckde i celé věty se opakují.
Takže by se mohlo stát, že některou situaci přeskočíte. Přede-
vším je to ale veliká radost.

Prvotřídní text autora Alessandra Baricca obsáhl
na zkouškách 35 stránek, měl jste v tomto případě
něja kou zvláštní metodu se ho včas a bezchybně
naučit?
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Asi příchod do divadla. ☺ Často se mi nechce, nemám
tolik energie, ale pak vstoupím na jeviště a všechno je tak,
jak má být. Tohle představení hraju fakt ráda.

Je pro Vás významnější divadelní práce nebo karié -
ra filmové herečky?

Obojí mě naplňuje a jsem vděčná, že můžu stát na jevišti
i před kamerou. Ale pokud bych si musela vybrat jenom jed-
no, tak bych raději točila filmy. Asi to bude tím, že jsem jako
dítě v tomhle prostředí díky tátovi – filmovýmu producentovi
vyrostla.

Váš manžel je známý režisér, jak s ním hledáte sou-
hru při výchově syna Luky?

Řekla bych, že to cítíme stejně. Oba se s z něj snažíme
vychovat slušnýho, seběvědomýho a spokojenýho člověka.

Přistupujeme k němu s respektem a věřím, že i on jed-
nou bude mít stejný přístup k nám a k lidem v jeho životě.
Uvidíme, až mu bude 18, jestli se to povedlo.

Děkuji za Váš čas, který jste věnovala otázkám pro na-
še obecenstvo. Veronika Vejrová, referentka
                                        Klicperův dům
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Bylo brzké ráno dne 19. 1. 2023 a dva studenti z chlu-
mecké Univerzity 3. věku, společně s vedoucí střediska, se
sešli na nádraží, aby vlakem vyrazili do Prahy. Čekala je pří-
jemná cesta na Českou zemědělskou univerzitu v pražském
Suchdole. Tento den byl pro ně významný, protože po 6 ab-
solvovaných kurzech virtuální univerzity, tedy po 3 letech stu-
dia, je čekala promoce. Cesta utekla rychle, stihli jsme si
během ní povyprávět o mnoha věcech. Do Suchdola jsme
dorazili s předstihem a měli tak čas se porozhlédnout a zjis-
tit, že společně s naším středis -
kem je tam přes 30 dalších z růz -
ných koutů republiky. 

Samotná promoce začínala
v 10 hodin a po úvodních slo -
vech vedení univerzity, došlo na
pře dá vání Osvědčení o absolu-
toriu. Na šimi promujícími byli
tentokrát paní Květa Halmicho-
vá a pan Oto Hauzar, za které
přebrala Osvědčení Lenka Malí-
ková jako vedoucí střediska. 

Po promoci byl čas oběda,
proto jsme využili služeb míst ní
studentské menzy a dobře jsme
si pochutnali. A protože nám
počasí přálo, lednové sluníčko
příjemně hřálo, vydali jsme se
do historické části Prahy a udě-
lali si příjemnou procházku přes
Karlův most, Staroměstské ná-

městí a Václavské náměstí zpátky na vlak a po příjemně pro-
žitém dni jsme za mířili zpátky domů do Chlumce. 

V současné době probíhají další přednášky Virtuální uni-
verzity 3. věku, tentokrát na téma Dějiny oděvní kultury II
a Evropské kulturní hodnoty. V květnu nebo červnu by měla
proběhnout další promoce, tak se necháme překvapit, zda
se jí některý z našich studentů také zúčastní. 

Za VU3V – Lenka Malíková

PROMOCE VU3V

DIVADELNÍ SEZONA 2023
Rozhovor s hercem Radimem Madejou
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Lednové besedy 
v knihovně

Úplně prvním hostem roku 2023 v chlumecké knihovně
byl pan Miloš Bernart. Mnozí ho známe především jako ve-
litele místního muzea Četnická stanice. Je však také histo-
rikem a spoluautorem knihy „Zločin na západě – Četnická
pátrací stanice Cheb v období první republiky“. Seznámil nás
s historií četnictva, s tím, co museli muži splňovat, aby se mohli
stát četníky. Co vlastně takové povolání obnášelo. Zmínil zná-
mý televizní seriál Četnické humore-
sky. Díky jeho vyprávění jsme se vydali
po stopách skutečných četníků, jakým
byl například pan Arazim. Překvapilo
nás, že o seriálové Andělce si mohli
skuteční četníci nechat jenom zdát.
Opravdová hospodyně musela být ta-
ková žena, která by neodváděla pozor-
nost četníků od jejich práce. A pak už
jsme se dostali k historii četnické sta-
nice v našem městě. Tady se projevilo
opravdové nadšení našeho hosta. Je
neuvěřitelné, co všechno musí badatel
zvládnout. Tráví mnoho času cestová -
ním, hledáním, pátráním. Podařilo se mu
vyhledat a navázat kontakty s mno ha
potomky četníků z dávných časů. To je
krásná odměna pro něho a vyjádření
úcty těm, kteří to tenkrát neměli vůbec
jednoduché.

Dalším naším hostem byl pan Petr
Šika. Naši knihovnu navštívil již potře-
tí. V rámci jeho projektu Akademie
třetího věku jsme si tentokrát zvolili té-
ma „Zábavná historie hasičů“. Ponořili
jsme se do hluboké historie, k samot-
ným počátkům práce požárníků. Chvíle -
mi se nám až tajil dech. Je obdivuhod-
né, jak naši předkové dokázali zvládat
výjezdy k častým požárům za podmí-
nek, které nebyly snadné. Tehdy jestli-
že začalo hořet v jednom domě, požár
se mohl velice rychle šířit do dalších do -
mů. Dlouho byli jejich nepostradatel-
nými pomocníky koně. Je jen dobře, že
v tomto směru šla technika a vynaléza -
vost rychle dopředu. Na závěr besedy
si pan Šika nechal povídání o požáru
známé budovy, která je dominantou
našeho hlavního města – Národního
divadla. Jak a proč k požáru došlo, jak
probíhal výjezd, zásah, vyšetřování. 

Oba pánové nám ukázali během
zajímavého povídání mno ho fotogra -
fií.

kolektiv knihovny

Bøezen – 
měsíc čtenáøù
Za první republiky pořádal Svaz knihkupců a nakladatelů

tzv. Týdny knihy a v roce 1955 proběhl první ročník Měsíce
knihy. Koncem devadesátých let 20. století se vlivem interne-
tu zrodila akce Březen měsíc internetu. První ročník celostát -
ní propagační akce Březen – měsíc čtenářů vyhlásil Svaz kni -
hovníků a informačních pracovníků v roce 2010. Pro letošní
ročník jsme se rozhodli, že propojíme čtení s hudbou. Prosto -
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ry knihovny se na několik hodin promění. Pozvali jsme si to-
tiž naše děti ze Základní umělecké školy v Chlumci nad
Cidlinou a ony si přijdou pod vedením svých učitelů do kni -
hov ny „trochu“ zahrát. Necháme u nás zaznít nejen různé
hudební skladby, ale také si poslechneme ukázky literár-
ně-dramatického oboru. Do konce měsíce března probíhá
výtvarná soutěž. Účastní se jí žáci 1. a 2. stupně ZŠ. Odevzda-
né práce v knihovně vystavíme a odborná porotkyně vyhod-
notí tři nejlepší. Na vítěze čeká odměna. 

Městská knihovna            Základní umělecká škola
Chlumec nad Cidlinou          Chlumec nad Cidlinou

BŘEZEN – MĚSÍC ČTENÁŘŮ 2023
Společně vás srdečně zveme do knihovny

OD KNÍŽKY K PÍSNIČCE
6. 3.       13.00 – 18.00 hodin

               průběžně vystoupí žáci a soubory ZUŠ, 
                hrajeme každou celou hodinu
               14.30 – 15.00 hodin
               čtení z Chlumeckých listů z roku 1923, 
                čte Mgr. Vladan Kárník
10. 3.      14.00 a 15.30 hodin
                hudební vystoupení dvojice 
                Pavel Smíšovský a Anna Kmoníčková
23. 3.      16.00 – 16.30 hodin
               přednáší a čte literárně-dramatický obor ZUŠ 
               poezii, prózu z textů českých autorů
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Pøáníčka pro radost
Není třeba připomínat, že na 14. únor připadá svátek

sv. Valentýna. Žáci naší školy si tento svátek trochu „počeš-
tili“. Svým spolužákům, kamarádům i zaměstnancům školy
mohli vyjádřit přání, poděkování nebo napsat něco hezkého
pro potěšení. Svá přáníčka, označená jménem obdarované-
ho, odevzdali do připravených schránek. Poté došlo přeroz-
dělení přáníček, která potěšila své adresáty.

Za školní parlament 
Mgr. Hana Jadrná a Magdalena Müllerová

Exkurze žákù do boleslavské Škodovky

Dne 23. 1. 2023 se uskutečnila exkurze do ŠKODA AUTO
Mladá Boleslav, účastníky byli žáci, kteří jezdili na kroužky
DŮM MLADÉHO TECHNIKA (8.+9. třída) od SŠTŘ NB. Ve
Škodovce jsme si prohlédli lisovnu, svařovnu a poté nás
pustili do muzea, kde jsme viděli závodní speciály a kon-
cepty vozidel. Ve výrobě jsme museli mít na sobě reflexní
vesty. O vývoj automobilů v Čechách se zasloužili Laurin
a Klement. 

Vít Saidl, 9.C

Chlumecká škola se hlásí

Ve dnech 27. – 29. 1.
2023 se konal ve Špindle -
rově Mlýně Světový pohár
v alpském lyžová ní. K akci
takové kvality a k osob nos -
tem typu Vlhové či su ve -
rén  ní Shiffrinové samozřej -
mě patří i kvalitní cate ring,
který tentokrát zajišťoval
tým profesionálních ku-
chařů BANGUET SOUS-
-VIDE v čele s Pet rem Ko -
nečným. A nejen oni – sou -
částí tohoto týmu byli i žá -
 ci Střední školy technické
a řemeslné Nový Bydžov,
kteří se podíleli na zabez -
pečení stravování pro zá-
vodnice, novináře a členy
SILVER ZÓNY tohoto zá -
vodu. 

SŠTŘ Nový Bydžov
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„Vybrali jsme tři žáky oboru Kuchař-číšník Matěje Becka,
Dominika Arwaye a Václava Bludského, kteří naši školu skvě -
le reprezentovali. Pod vedením zkušených kolegů Jakuba Mi -
naříka a Pavla Smékala a dalších osobností z RATIONAL
týmu denně pomáhali připravovat 600 snídaní, 600 obědů
v pěti chodech a 600 dějství COFFEE BREAKŮ. Matěj Beck
si dokonce troufl jít vařit live do VIP stanu, kde se mohl setkat
s řadou osobností, které může znát spíše z televize. Zde ho
odborně a psychicky podpořil jeho starší a zkušenější kolega
Jakub Minařík a za to mu patří velký dík. Jsou to vše zkuše-
nosti, které ve školní lavici nezíská. Všechny tři kluky tato akce
motivovala, bavila, užili si ji, pracovali se zaujetím a to je moc
hezké slyšet“, řekla vedoucí oborová učitelka Veronika Vět -
rovská.

„Vůbec jsme si neuměli představit, co nás čeká a jak to
zvládneme. Ale pracovat v týmu a být součástí takové velké
akce byl pro nás zážitek a moc jsme si to užívali, i když nás
vždy na konci dne už pěkně bolely nohy“, řekli s úsměvem
a lehkou únavou ve tváři Dominik a Václav.

A co nato Veronika Větrovská? „Závěrem bych chtěla moc
poděkovat za tuto příležitost a impuls pro žáky tohoto krás-
ného oboru. S pomocí odborníků BANGUET SOUS-VIDE,
se kterým jsme navázali spolupráci nejen při této akci, máme
možnost žákům představit, že gastronomie je sice náročné
povolání, ale pokud vás to baví a máte vztah k tomu, co dě-
láte, stojí si zato za ním jít.“

A závěrem – všichni ze SŠTŘ mají radost, že máme tak
skvělé partnery, že se obor Kuchař-číšník zařadil mezi seg-

menty, které skvěle školu reprezentují. Nutno říci, že těch
výborných partnerů a reprezentantů má škola v poslední do-
bě vícero a to je hodně dobře.

Veronika Větrovská 
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Když napadne v Chlum ci ná -
hodou sníh, je to pro děti vždyc -
ky veliká radost. Abychom tu ra -
dost ještě znásobili, uspo řádali
jsme si se staršími dětmi „ZIM-
NÍ OLYMPIJSKÉ HRY“. Sezná-
mili jsme se s olympijskou vlaj-
kou a znakem a slíbili jsme, že
se všichni budou řídit olympij-
ským heslem: „RYCHLEJI, VÝŠE,
SILNĚ JI – SPOLEČNĚ“, a mohlo
se začít sportovat. Všechny dis-
ciplíny – hokej, bobování, kou-
lování, hod koulí na cíl, rychlo-
bruslení, běžkování a sochaření
ze sněhu se nám dařily, a tak na
sportovce čekaly me daile a di -
plom s velikou jedničkou za vý-
borné výkony.

Abychom se po sportu tro -
chu zklidni li, pozvali jsme do
školky paní přadlenu. My víme –
předení na kolovrátku mů že ně -
komu připadat jako velká nu da
– stále šlapete nohou, roztáčíte
kolo, v ruce kus vlny, který ko-
lovrátek vtahuje a stá čí a tím
vy tváří nit. Ale pro nás to bylo
ohromně zajímavé a zá bavné.
A všechno jsme si mohli „na vlast -
ní ruce“ i vyzkoušet! A co tepr-
ve ty vlněné hračky, šály, ponož-
ky, ru kavice, kabelky a korále –
prostě nádhera.

A teď chvíli opět ke sportu –
víte, že už zase jezdíme pla vat?
Každý pátek vyráží plný auto -
bus dětí z naší MŠ U Zámku do
Hořic, kde v bazénu hrajeme hry,
zkoušíme splývat, skákat do vo-
dy a hlavně plaveme. Je to pri-
ma, a navíc jsou děti díky tomu
zdravější, otužilejší a pohybově
obratnější.

A nesmíme zapomenout ani
na „naše“ babičky z Domova
V Podzámčí, za kterými už opět
pravidelně docházíme. Cvičíme
s nimi, povídáme si a zpíváme.
A jsme rádi, že se za nimi děti
z naší školky těší a ptají se na ně.

Tak vidíte, měli jsme pravdu:
ROZHODNĚ 

SE NENUDÍME!

kolektiv MŠ U Zámku

ROZHODNÌ SE NENUDÍME    
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27. 2.     VÝSTAVA OBRÁZKŮ 
– 3. 3.   Z VÝTVARNÉ SOUTĚŽE 
po–pá    NA TÉMA „RADOST“
              Čas a místo:    14.00 – 17.00 hodin, 
                                    prostory DDM. MŠ A ZŠ prohlídky

po domluvě s pracovníky DDM.
              Hlasovat můžete o nejhezčí obrázek v kaž-

dé kategorii – MŠ, I. stupeň, II. stupeň.

6. 3.       XBOX KINECT 360 HRY
pondělí    Hraní bez ovladače znamená, že hrajete celým

tělem. Kinect reaguje na vaše pohyby. Chcete
kopnout? Prostě kopněte! Chcete vyskočit? Pro-
stě vyskočte! Nemusíte se učit ovládání – víte, co
máte dělat. Hry – závodivé, sportovní, taneční
a další...

              Čas a místo:    16.00 – 17.00 hodin, 
                                    GT klub
              Akce je bez poplatku. S sebou přezůvky.

9. 3.       PŘÍRODOVĚDNÁ UČEBNA 
čtvrtek    SE ZVÍŘÁTKY OTEVŘENA 
           PRO VEŘEJNOST 
              Přijďte se seznámit s našimi zvířátky. Těšit se na

vás budou například ježek, osmák, morčata, křeč-
ci, hadi, želvy a další. Zvířátka si budete moct po-
hladit a nakrmit. 

              Čas a místo:    17.15 – 18.15, 
                                    přírodovědná učebna
              S sebou:         přezůvky a budeme rádi za done-

sené suché pečivo, čerstvou zeleni -
nu a jiné naturálie.

17. 3.     PRIMA PŘEDŠKOLÁK 2023
pátek      Čas a místo:    sál DDM, budova Občanského
                                    centra, od 9.00 – 11.00 hodin
              * soutěž je určena dětem MŠ ve věku od 5 do 6 let,

které mají rády soutěžení a nebojí se vystupovat
před lidmi.

              V závěru si všichni společně zatancujeme
a zazpíváme. Volně přístupné veřejnosti.

24. 3.     TURNAJ VE STOLNÍM FOTBÁLKU
pátek      Určeno pro děti od 1. do 9. třídy ZŠ. Přijďte si za-

soutěžit ve stolním fotbálku. 
              Čas a místo:    14.00 – 15.00 hodin, 
                                    v budově DDM
              S sebou přezůvky. Akce je bez poplatku.

24. 3.     VELIKONOČNÍ ZAJÍČEK 
pátek     A VESELÁ VAJÍČKA
              Kreativní dílna pro děti od 6 let i jejich rodiče.
              Přijďte si vyrobit velikonoční výzdobu.
              Čas a místo:    15.30 – 17.30, 
                                    univerzální učebna
              S sebou:         přezůvky a chuť tvořit.
              Poplatek:        60,- Kč
              Přihlásit se můžete přímo v DDM nebo te-

lefonicky do 22. 3. 2023.

Nabízíme  
letní tábory 2023

Všeobecný I 
(Když nemůžeš, tak přidej) 
1. 7. – 9. 7. 2023 
Frýdštejn
Hl. vedoucí: Lucie Panchartková.

Kobliha – Všeobecný II.
29. 7. – 7. 8. 2023
Pecka
Hl. vedoucí: Ondřej Pulec.

Taneční příměstský tábor 
10. 7. – 14. 7. 2023
areál DDM
Hl. vedoucí: Naďa Vilgošová

Přírodovědný příměstský tábor
17. 7. – 21. 7. 2023, 
areál DDM + výlety
Hl. vedoucí: Lucie Panchartková. 

Přihlášení je on-line 
na našich webových stránkách 

nebo přímo v DDM.

Přihlášky na zájezdy, informace:
Středa: 13.00 – 17.00 hodin 
budova Občanského centra 
www.ddmchlumec.net

DŮM DÌTÍ A MLÁDEŽE, Chlumec n. Cidl.

AKCE NA MÌSÍC BŘEZEN 2023
ul. 9. května 198, (: 495 485 357, www.ddmchlumec.net Vážené čtenářky, vážení čtenáři,

zdravíme vás z Domova V Podzámčí a přinášíme opět něko-
lik zpráv. První je sice špatná, týká se zdražení našich služeb,
ale nebojte se, další budou už jen dobré. Byli jsme nuceni při -
stoupit k navýšení cen, neboť ceny strmě stoupají (energie,
potraviny…). Pokud rostou náklady, musíme posílit i příjmy.
Od letošního února tedy klienti zaplatí v Říhově a v Palac-
kého ulici:
v 235,- Kč/den za stravu a 
v 280,- Kč/den za ubytování (2 lůžkový pokoj v Říhově ul.

pak 270,- Kč/den). 
Plná úhrada za měsíc, který má 30 dní, tak vyjde na

15 450,- Kč. Vždy však platí, že klientovi musí zůstat alespoň
15 % z příjmů. Pokud má tedy náš klient nízký důchod, úhra-
du mu snížíme a nemusí se bát, že by „na domov neměl“. Ko -
mu finance nepostačují, tomu může připlácet např. rodina,
ale není to povinností. Věc je to zcela dobrovolná.

Více informací k úhradám vám rády poskytnou sociální
pracovnice v Domově V Podzámčí, naleznete je i na našem
webu. Zde naleznete i kalkulačku, do které stačí zadat váš
příjem a spočítá se konkrétně vaše úhrada (https://www.do-
movpodzamci.cz).

A teď už k těm dobrým zprávám. Přes Vánoce jsme se
těšili z krásných programů, které pro nás nachystala Mateř-
ská škola Beruška, Mateřská škola U Zámku, Základní škola
Chlumec nad Cidlinou, Country baby, Senioři energií nabití
a mnozí další. Děkujeme všem, kteří věnují svůj čas našim
seniorkám a seniorům. Moc si toho vážíme!

Děkujeme Domu dětí a mládeže, který již poněkolikáté
pořádá akci „Srdíčko radosti“. Jedná se o výzvu k veřejnosti,
kdy stačí nakreslit srdíčko, to ozdobit a doplnit povzbudi-
vým vzkazem. Tato srdíčka pak budou předána klientkám
a klientům našeho Domova. 

Děkujeme také všem sponzorům, díky nimž můžeme zkva -
litňovat služby a zpříjemňovat dny našim klientkám a klien -
tům. Mj. děkujeme panu Rostislavu Čihákovi, který nám vě-
noval krásné moderní chodítko, díky kterému se některá
klientka či klient bude moci pohodlně a bezpečně pohybo-
vat po zařízení i venku.

A to je pro dnešek vše. Mějte se co nejlépe a zase někdy
příště na přečtenou.

Za Domov V Podzámčí Soňa Vodičková,
sociální pracovnice

Zprávy z DD V Podzámčí
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I v roce 2023 jsme tu ja -
ko organizace Péče o dušev-
ní zdraví a nabízíme podporu
pro osoby, kterým do života

vstoupilo duševní onemocnění. Pokud hledáte pomoc pro se-
be nebo pro někoho blízkého, neváhejte nás kontaktovat na
čísle 778 526 216 či na mailu romana.slezakova@pdz.cz.
Přijít můžete i osobně, a to v pondělky od 12.00 do 15.00 ho -
din na adresu Kavčí plácek 121 v Hradci Králové. Působíme
hlavně v terénu, naše služby jsou zcela bezplatné a určeny
pro osoby starší 18 let z okresu Hradec Králové. 

Nejčastěji nabízíme pomoc při: zvládání projevů duševní
nemoci v běžném životě, zajištění psychiatrické péče, nasta-
vení medikace a terapeutického plánu, jednání na úřadech,
finančním hospodaření, nácviku péče o vlastní osobu i do-
mácnost, řešení krizových situací, jako je ztráta zaměstnání
či bydlení aj., aktivním trávení volného času a získávání spo-
lečenských kontaktů.

V roce 2023 budeme například pořádat i volnočasové ak -
tivity pro klienty, do kterých spadají návštěvy kulturních udá -
lostí, ale i výlety do jiných měst, ale budeme pořádat i skupiny
s psychology, které slouží např. ke sdílení životních příběhů.

Péče o duševní zdraví  
je tu i v roce 2023 

Centrum Orion, z.s. je nezisková organizace, která již té-
měř 25 let pomáhá rodinám dětí s postižením, a to hlavně

v rychnovském regionu. V červenci 2021 jsme se díky pod-
poře nadačního fondu Abakus stali zastřešující organizací
pro homesharing v Královéhradeckém kraji.

Homesha -
ring je založen
na tzv. sdíle né
péči o dítě s po -
stižením, kdy si
hostitel bere dí -
tě na předem
domlu venou
dobu k sobě
domů a stará
se o něj stejně
jako o člena
své rodiny. Hos -
titelem se může stát prakticky každý (může to být jednotli-
vec, pár i rodina), kdo je ochoten věnovat svůj čas, prostor
i energii dítěti s postižením. Rodiče dítěte tak mají možnost
si odpočinout, nabrat nové síly, věnovat se dalším dětem,
zařídit to, co potřebují… Dítě s postižením díky homesha-
ringu získává nové přátele, zkušenosti i zážitky, poznává no-
vá místa… I hostitele homesharing obohacuje – zažívají no-
vé situace, učí se novým věcem, mají možnost podívat se na
svět očima dítěte s postižením… 

V průběhu roku 2022 jsme proškolili první zájemce o tu -
to formu podpory a po seznámení s vybranými pečujícími ro-
dinami získali jejich děti s postižením své hostitele. Stále se
nám ale hlásí nové rodiny pečující o postižené děti z celého
kraje, pro které hledáme další hostitele. 
                                          Mgr. Marie Vrzáková, 
                                          koordinátorka homesharingu
vrzakova@centrum-orion.cz   725 190 990 
www.centrum-orion.cz           www.homesharing.cz

Pojïte s námi pomáhat – 
staňte se hostiteli! 

Lednový výlet KČT
Poprvé v roce 2023 jsme vyrazili na výlet v sobotu 7. ledna.

V počtu 12 členů jsme se vydali do hlavního města naší repub -
liky a spojili jsme procházku zimní Prahou s kulturními zážitky.

Nejprve jsme zavítali na vůbec první expozici o životě a díle
legendární herečky Libuše Šafránkové. Česká televize ve spo -
lupráci se Strahovským klášterem připravila unikátní výstavu
originálních kostýmů a fotografií z nejslavnějších filmových,
televizních a divadelních rolí národem milované herečky.   

O výstavu byl nebývalý zájem ze strany návštěvníků, proto
byl původně plánovaný termín ukončení o dva týdny posunut
až do neděle 15. ledna. Díky tomu jsme mohli obdivovat ne -
jen kostýmy, autentické fotografie a rekvizity, ale měli jsme
možnost přečíst si i vzpomínky a vzkazy přátel a kolegů této
mimořádné herečky.   

Myslím, že pro mnoho z nás zůstane nezapomenutelnou
princeznou z pohádky Tři oříšky pro Popelku, mladičkou Ba-
runkou z Babičky, vodnickou holkou Janou, která zachránila
nevinného úředníka Dr. Mráčka, krásnou Večernicí, Helenou
Vránovou z komedie Vrchní, prchni!, Janou Turkovou z filmu
Vesničko má středisková, psů bojící se maminkou Kvida, Rů-
ženkou ze seriálu Cirkus Humberto a Karličkou z úspěšných
Četnických humoresek. Zahrála mnoho filmových, televizních
a divadelních rolí na prknech Činoherního i Národního di-
vadla. Svým charakteristickým dívčím vzhledem a kultivova-
ným hereckým projevem se nesmazatelně zapsala do srdcí
svých obdivovatelů.

Využili jsme i možnost prohlédnout si některé části Stra -
hovského kláštera, založeného roku 1140. Jedná se o nejstar-

ší premonstrátský klášter v Čechách a o jednu z nejvýznam-
nějších architektonických památek České republiky. Dnešní
barokní podoba je z 2. poloviny 17. a 18. století. Klášter byl
obnoven po roce 1990.

Ve strahovské obrazárně jsme zhlédli umělecká díla vý-
tvarného umění ze 14. až 19. století. Tato sbírka obrazů je
označována jako nejcennější sbírka ve střední Evropě.

V Kapitulní síni vybudované v letech 1750 až 1753 jsme
obdivovali klenbu pokrytou freskami Siarda Noseckého a oltář
s obrazem „Blahoslavený Heřman Josef před Pannou Marií“
dle předlohy A. van Dycka.  

V Románských sálech byla vystavena expozice o zakla-
dateli premonstrátského řádu svatém Norbertovi a historii
strahovského kláštera.

V Letním refektáři neboli jídelním sále pro letní období,
kdy nebylo potřeba topit, z roku 1691, je po obvodu stěn
umís těna portrétní galerie obrazů z konce 17. století s vý-
znamnými osobnostmi strahovského kláštera. Na stěně je
zavěšeno lektorium, používané pro čtení v průběhu jídla.
Klenba je opět pokryta freskou od premonstráta a malíře
Siar da Noseckého.    

Zhlédli jsme též Zimní refektář neboli jídelní sál zbudo-
vaný koncem 17. století pro stolování členů konventu v top-
ném období. Zde je klenba sálu pokryta štukovou výzdobou,
na čelní stěně je umístěn rozměrný obraz Jana Jiřího Heinsche
s námětem Kristus po postu obsluhován anděly. Tato malba
se na Strahov dostala až koncem 18. století z domu jezuitů
na pražské Malé Straně.

Všichni jsme obdivovali maketu Strahovského klášte-
ra, která nám klášter představila v celé jeho nádheře a ve-
likosti.
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Prohlídku jsme zakončili v Bazilice Nanebevzetí Pan-
ny Marie. Tento kostel byl roku 1991 povýšen papežem Ja-
nem Pavlem II. na baziliku minor. Od 18. století se jedná
o zvláštní čestný titul propůjčený papežem významným kos-
telům. Propůjčení tohoto titulu má za cíl „posílení vazeb jed-
notlivých kostelů s římským biskupem a zároveň má vyzdvih-
nout význam tohoto kostela pro okolí“.

První sobotu v měsíci jsou zdarma otevřené prostory pro
veřejnost ve Valdštejnském paláci. Zde jsme si prohlédli
Hlavní sál s bohatou štukovou výzdobou, chodby vedoucí
k audien čním a reprezentačním místnostem zdobené obra-
zy a nádhernými křišťálovými lustry.

Na konci našeho výletu jsme se rozdělili. Některým už
procházka Prahou stačila a v prostorách jedné z nejkrásněj-
ších pražských kaváren v Obecním domě si vychutnali kávu
s dortíkem.

Zbylí členové v Obecním domě navštívili unikátní výstavu
„iMUCHA – slavná sbírka v pohybu“ díky níž se ponoříte do
atmosféry zdobné secese. Prostřednictvím vysoce profesionál -
ně zpracovanému digitálnímu rozpohybování Muchových pla-
kátů se ocitnete tváří v tvář oživlým modelkám, jste obklopeni
výjevy ze Slovanské epopeje a na vstupu k vám promlouvá
dokonce sám Alfons Mucha.

KČT

Členové klubu českých turistů v Chlumci nad
Cidlinou vás zvou na „Toulky Chlumeckem“, pro-
cházku každou poslední neděli v měsíci. Stačí při-
jít ve 13.00 hodin před sokolovnu, odkud vycházíme.
V úno ru se budeme toulat Chlumeckem v neděli
26. února. 
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velkou opravu. Varhany v obou kostelech přispívaly ne přímo
k šíření hudby a zpěvu, proto jsem jim věnoval pozornost, ja -
kou si zasluhují. Také ony přispívaly k tomu, že poddaní cho -
dili do kostelů rádi a ještě raději při jejich tónech zpívali.

Ranou přítomnost literátského bratrstva potvrzuje Chlu -
mec ký kancionál, zpěvník duchovních písní, uložený v praž-
ském Českém muzeu hudby. Tvorba kancionálů měla v Če-
chách významné postavení v rámci Evropy. Doklad o hu debnosti
našich předků není tak malebný, jako jiné české, ručně psa-
né, i tištěné kancionály, doprovázené četnými iluminacemi,
nebo miniaturami, dokumentující zpěvnost českého lidu, ale
patří k nejcennějším archiváliím v majetku našeho města.
Kan cionál je uložen v trezorové místnosti pražského muzea,
jehož kurátorka se před léty zasloužila o jeho záchranu. Je
té měř zázrakem, že náš soubor duchovních písní, který se
zrodil ještě v době, kdy kostel patřil utrakvistům, přežil přes
rebelii místních věřících, při násilném převodu na katolic-
kou víru po příchodu Václava Vchynského, třicetiletou válku
a tři velké požáry chrámu v 17. a 18. století i kšeftování s ním,
až na něho upozornil antikvář a objevil, že ho někdo nabídl
k prodeji v jeho v antikvariátu koncem minulého století. Ne -
mohu nepřipomenout zápis z díla Karla Khuna, že jeden kan-
cionál z kostela odvezl při své třetí návštěvě v lednu 1747
jezuitský páter Antonín Koniáš: „P. Koniáš vzal velký psaný
kancionál s kůru, mosazí kovaný, který byl již přes 200 let
starý a byl husitský, a spálil ho a žalmovní knihu též.“ Ob-
dobně to dopadlo s ještě jen o málo mladším kancionálem
v Mlékosrbech. Jeho příklad slouží světu dodnes a z veřej-
ných knihoven se také v minulém století vytratila řada knih.
Ještě, že některé výtisky byly zachovány a můžeme je vyhledat
v archivech, nebo Národní knihovně. Literátská bratrstva ne -
jen zpívala nábožné písně, ale zpěvem také dokonce přichá-
zela k majetku. Členové podobně jako v cechovních sdru-
ženích vybírali mezi sebou příspěvky, dokonce i pokuty za
pozdní příchod na bohoslužby a jiné. Když osvícený císař Jo-
sef II. literátská bratrstva rušil, vlastnila nejen finanční ma-
jetek, ale dokonce nemálo investic. Bohatší farníci si napří-
klad přáli, aby při zádušní mši bylo zpívané rekviem. Zemřelí
si jejich provedení obvykle předpláceli, nebo je museli za-
platit pozůstalí. Naši věřící předkové považovali smrt jen za
odchod k životu věčnému, proto si přáli, aby tento akt byl
slavnostní. Spolková pokladna sdružení kostelních zpěváků
se tak naplňovala, aby se jejich výroční setkání nemusela od-
bývat pouze při svíčkách. Podobně jako kostely, získávaly čas-
to i odúmrť po věřících. Někteří zesnulí členové, ale i běžní
farníci připisovali část majetku místnímu literátskému bra-

trstvu. Tak mu patřily peníze, někdy pozemky, stavby i doby-
tek. To všechno musela bratrstva při svém zrušení Josefem II.
odevzdat ve prospěch charity a často se část majetku rozkrad-
la, jak to při takových příležitostech bývá doposud. Jednotlivé
písně jsou v „našem“ kancionálu řazeny podle církevního ro-
ku, jak je patrné i z obrázku: stránka patří Narození Pána
Krista. Vepsaný text na částečně poškozené stránce: „Tento
kancionál je vázanej 1593.“ Na druhém obrázku z další
stránky Kancionálu je píseň pro Velký Pátek.

Po odchodu Josefa II. z rakouského trůnu se brzy pomě-
ry v církvi začaly vracet do doby před jeho reformami. Také
tu byly snahy o obnovení Literátských bratrstev. K jejich ná-
vratu v původní podobě ale nedošlo. Ze sdružení se staly
„pouhé“ chrámové zpěvácké sbory nebo spolky, které se často
také označovaly jako Literátské bratrstvo. Sbory vedli obvykle
řídící učitelé místních škol, které až do poloviny 19. sto letí
byly spravovány katolickou církví. Třetí foto jedné z posled-
ních stránek Chlumeckého kancionálu zachycuje vpis z ro-
ku 1882. Podepsaní odpovědní členové „nábožného bratr-
stva literátského v Chlumci nad Cidlinou (m.j. Hynek Sigl, Josef
Neubauer ) žádají o zachování této knihy bez vytrhávání listů.
Bratrstvo při chlumeckém kostele přežilo 5 století. Nábožné
zpěvy přecházely z kostela mezi všechen ostatní lid a ten si
nejčastěji při práci zpíval vedle náboženských i prosté svět-
ské „lidové“ písně. 

-ijv-

Když se píše o hudebních tradicích, v Chlumci jako by
žádné nebyly. Přesto se i naše město a náš kraj má čím po -
chlubit. Možná se časem objeví historik, kterému se hudební
minulost našeho kraje stane předmětem jeho bádání. Zatím
předložím jen několik útržků, které potvrzují, že hudební
historie by mohla být předmětem samostatného zájmu. 

Zastavení první: 
Literátské bratrstvo

Muzikologie, věda o hudbě, zná více teorií o vzniku hudby.
Můžete se s nimi sami seznámit, některé jsou docela úsměv -
né. Nám postačí, když napíši, že hudba je s lidmi spojena
od samého počátku vývoje světa. Dějiny hudby jsou zřejmě
dlouhé, jako lidstvo samo. Zatímco řeč se zrodila pro doro-
zumívání, hudba pro estetické působení. Asi již Adamovi, když
v ráji trhal jablko ze stromu poznání, zaznívaly z nebes líbez-
né tóny hudby. Přejděme ale ty tisíce let života prvních lidí
přes období starověku, kde připomenu ze starých řeckých
bájí tu o slavném pěvci Orfeovi, při jehož zpěvu, který dopro-
vázel hrou na lyru, nikdo neodolal. A již jsme ve středověku,
kdy hudba sloužila především náboženským rituálům, a do-
staneme se do let, ze kterých pocházejí zprávy o hudebních
dějinách v naši evropské krajině. To bylo někdy na přelomu
10. a 11. století. Protože nejsem muzikolog, nerad bych se
o vymezené časové období přel. První písemnou zprávu o na -
šem kraji nám zachoval pražský kronikář Kosmas a potom
ji zopakoval i „otec národa“ František Palacký. Ale zda je rok
1110 pro střetnutí českého a polského vojska na břehu Cid -
liny hodnověrný, by nikdo svou hlavu nedal. Žádný z obou
autorů u toho nebyl. Možná si husité zpívali svou hymnu
Ktož jsú boží bojovníci a další písně při dobývání chlumecké
tvrze počátkem 15. století, jak se o nich traduje, ale opět ne -
máme nic potvrzeno. Říká se, že sám Jan Hus hudbu a zpěvy
při bohoslužbách podporoval, ale radikální husité byli zásad-
ně proti a varhany případně vyplenili i s kostelem. Husité se
chtěli vrátit ke skromnějšímu křesťanství, když papežové již
v ranější době také zakázali při liturgii hudbu. Chorály se
mohly pouze zpívat. První hudební stopy v Chlumci najdeme
o století později. Na náměstí měl stát malý kostelík, který Jan
z Perštejna s přispěním chlumecké obce přebudoval ve velký
kostel nesoucí stopy gotiky, renesance i baroka, blížící se
dnešní podobě. Zpěvácký a hudební doprovod v té době,
k větší slávě církve, zajišťovali kantoři a jejich žáci, a aby
slavnostní atmosféry při velebení Boha bylo více, začala při
kostelech vznikat literátská bratrstva. V názvu nehledejme
spojení s literaturou, ale s písmeny, literami. Jejich příslušníky
byli zpočátku lidé znalí písma, a protože tehdejší liturgie byla
vedena latinsky, měli ovládat také latinu, aby mohli mše do-
provázet v této řeči vzdělanců. Vzorem bylo již dříve vytvo-
řené cechovní zřízení. Náboženská sdružení byla nazývána
bratrstvy, řemeslníci se sdružovali v ceších (také se užívalo
slovo v pořádcích). To označení v závorce více vystihuje, že
obojí sdružení nastolovaly především pevné vzájemné vztahy
mezi svými členy, ale určovaly pevné vztahy i navenek. Lite-
rátská bratrstva sdružující se kolem kostelů byla později do-

plňována zpěváky i hudebníky z řad měšťanů, sousedů a ře-
meslníků, protože se v kostelech začalo zpívat také česky. Pro-
stor pro zpěváky v latině byl vyčleněn na hlavním, hořejším
kůru. Zpěváci doprovázející zpěvem mši česky byli shromáž-
děni v dolejším kůru při oltáři. Tak alespoň podle Zikmunda
Wintra uvádí chlumecký děkan Karel Khun. Ke zpěvu se
přidávali s radostí všichni účastníci pobožností. Kostely dříve
měly varhany jen velmi zřídka, hudebníci zpěváky doprová-
zeli jinými dobovými hudebními nástroji. Představitelem bra-
trstva byl vždy duchovní správce kostela, farář. V chlumeckém
Velkém kostele (jak byl chrám sv. Voršily dříve také nazýván)
byl tento královský nástroj postaven zřejmě počátkem 18. sto -
letí (1713), jak uvádějí někteří organologové (nauka o varha-
nách). Autor není znám. Že varhany byly v chlumeckém kostele
mezi prvními v okolí, potvrzuje ve svých zápiscích kantor Fran-
tišek Šolc, kterému musíme jako regenschorimu (řediteli ků-
ru) a varhaníku věřit. Byla to povinnost tehdejších kantorů
být současně učiteli hudby a řediteli kůru. Zapsal, že za něho
v roce 1737 byly varhany „na francouzský způsob přeštemo-
vány“. Nové varhany v chrámu sv. Voršily byly instalovány kon-
cem téhož století za děkana Berky a ty potom sloužily po
celé další století. I když nechci svůj příspěvek věnovat církev-
ním dějinám, ale hudebnosti našich předků, musím zmínit,
že pobělohorské období bylo spojeno s rozvojem výstavby
kostelů a jejich vybavováním varhanami. V našem kraji byly
v té době desítky stavitelů varhan. Jejich podílu na stavbě
i opra vách v chlumeckých kostelech se proto vyhýbám, po-
kud byste ale měli zájem, je dnes řada publikací, jejichž stu-
diem ho můžete uspokojit. Pravděpodobně nejvíce se dozvíte
ve výpravné knize známého varhaníka a diecézního organo-
loga Václava Uhlíře Varhany královéhradecké diecéze. Najde-
te zde odkazy na další různě zaměřené publikace. Já jsem se
ale setkal také s jedním rozporem, s kterým vás musím se-
známit. Autoři z několika publikací, které jsem prošel, uvá-
dějí o nástroji v kostele Nejsvětější Trojice, že byl zhotoven
tehdy velmi známým varhanářem Welzlem z Králík v roce
1836 a předcházel mu nástroj z roku 1713. Karel Khun, a já
mu věřím více než všem dalším ostatním autorům, kteří od
něho a od sebe navzájem zřejmě opisovali, napsal ve své dě-
jepisné práci, že uvedený varhanář v roce 1836 opravoval
a vylepšoval varhany v chrámu sv. Voršily. Do „malého koste-
la“ umístil první chlumecké varhany z počátku 18. století po
vlastní opravě za pomoci blízkého starého truhláře děkan
Velich, kterého také známe, jako významného pomologa. Ve-
lich byl dobrý varhanář i varhaník, který si pro sebe zhotovil
na faře malé varhany, na které sám hrával, a také vyučoval
vlastní žáky. Je pohřben v Zubatovské kapli v sousedství kos-
telíku Nejsvětější Trojice. Někdy je tento kostelík uváděn ja-
ko nejstarší v Chlumci, ale nemusíme tomu věřit. Uvedeného
vlasteneckého kněze připomínám proto, že se velmi zasloužil
nejen o rozvoj hudby, ovocnářství, ale všeobecnou osvětu. Zá -
 sah do varhan v malém kostelíku od králického varhanáře
nemohu vyloučit. Původní varhany jsou zde umístěny dosud,
jsou prolezlé červotoči, ne všechno na nich jde, ale jak ukázal
v předvánočním čase 2022 mladý varhaník Pavel Smíšovský,
umí na nich stále zahrát. Také mladší nástroj by potřeboval

Zastavení s muzikantskou historií 
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Filip Černý
Kryštof Holan

Jáchym Kučera

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Anastázia Vokálová                76 let
Jindřiška Bezuchová            100 let
Elena Kubíčková                    97 let
Věra Žabková                         93 let

Anna Runštuková                   92 let 

Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Odešli z našich øad

Sňatek uzavøený v Klicperově domě
20. 1. 2023

Marek Zborník                          Chlumec nad Cidlinou
Lucie Bacovská                         Krásný Dvůr Za matriku Ivona Uchytilová

Chlumecký masopust




